
1

MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - KVĚTEN 2010 - číslo 5 - 15,-Kč

Z obsahu čísla: Zprávy Městského úřadu * Informace pro voliče * Anketa * Žijí mezi námi * Květnové povstání ve 
Vrchovině * Jak se baví senioři * Program kina a MKS * Ze školských zařízení * Sport 

100 LET 
NOVOPACKÉHO GYMNÁZIA
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Už je to tady - 
volby do Poslanecké sněmovny 

28.- 29. května 2010
Před volbami se naši občané rozdělí na voliče a nevoliče. Vo-
liči buď uvěří lákavým nesplnitelným slibům populistických 
stran, nebo přemýšlejí, komu dají svůj hlas. 
Ti druzí nehledí na současný stav svého talíře, ale chtějí při-
spět k lepšímu životu nás všech i našich potomků. Proto si 
mimo jiného prověřují reálnost programů politických stran 
i schopnosti a věrohodnost kandidátů na poslance. Nejen 
strany jako celek, ale i osobnosti zaručují, že se budou za-
bývat problémy státu a občanů. (Což se vesměs neděje, ač 
bychom si to přáli.)
Čím více bude zodpovědných voličů nyní, tím více se sníží 
rizika hospodářských krizí a finančních zátěží pro naše děti a 
vnoučata v budoucnu, tím dříve se vyřeší zdravotní a důcho-
dová reforma. Nebědujme a nenadávejme! Tím nic nezmě-
níme. Výsledky voleb jsou v našich rukou. Nezapomínejme, 
že volební procenta politických stran jsou závislá na počtu 
zúčastněných voličů v jednotlivých krajích.
Pačáci, pojďme k volbám a rozhodněme sami o sobě!

V. Pavlovcová

Informace o činnosti orgánů města 
od 15. března 2010 do 15. dubna 2010

Rada města schválila: 
Hospodaření s majetkem města: 
– zřízení věcného břemene na pozemcích parc. č. 1250, parc. 

č. 3962, parc. č. 3966, parc. č. 3967, parc. č. 3968, parc. č. 
3969, všechny k. ú. Nová Paka v rozsahu GP č. 2467-  311/
2009 ze dne 3. 12. 2009 ve prospěch oprávněného ELPROM 
CZ s. r.o. Hořice, za jednorázovou náhradu 8.880,-Kč včetně 
DPH 

– přidělení bytu v domě č. popis. 29 Radkyně paní Evě Poniča-
nové, bytem Bělá u Pecky 71 na dobu neurčitou (nájemce na 
vlastní náklady provede stavební úpravy v bytě)

– záměr pronájmu městského bytu 2+1 v ulici Legií 353 v 
Nové Pace

– záměr pronájmu nebytových prostor v přízemí Městského 
kulturního střediska č. p. 101 ul. F. F. Procházky

– dodatek č. 2 smlouvy o pronájmu reklamních ploch ze dne 
5.11.1997 mezi Městem Nová Paka a společností KIRS- Ing. 
Jan Kavalír, informační reklamní společnost, Benátky nad 
Jizerou, na dobu určitou - 3 roky ode dne podpisu

Veřejné zakázky: 
– smlouva o dílo s firmou TECHTEX s. r. o., na akci: Multi-

funkční hřiště Nová Paka – Štikov
–  smlouva s ČEU Distribuce, a. s. Děčín o realizaci přeložky 

distribučního zařízení určeného k dodávce elektrické energie 
pro akci: Multifunkční hřiště Nová Paka – Štikov, smlouvu 
o dílo s Telefónica 02 Czech Republic, a.s. o provedení pře-
kládky vedení a zařízení veřejné komunikační sítě vyvolané 
akcí: Výstavba multifunkčního hřiště Štikov

– smlouva o zajištění přeložky plynárenského zařízení a úhra-
dě nákladů s ní souvisejících s VČP Net, s.r.o. Hradec Krá-
lové, pro akci: Stavební úpravy, přístavba a nástavba MKS 
na  Multifunkční kulturní zařízení – ul. F. F. Procházky 101, 
Nová Paka

– výsledek výběrového řízení akce: Oprava a stavební úpravy 
č.p. 166 – Nová Paka roubeňák – II. etapa – zhotovitel LA-
NOSTAV, s.r.o., Praha 2

Finance:
– odpisové plány na rok 2010 příspěvkovým organizacím zří-

zených Městem Nová Paka - příspěvek ŽBB o.s. 50.000,-Kč 
z kapitoly bezbariérovosti na zpevnění komunikace kolem 
klášterního chrámu

Sport: 
– poskytnutí daru - 6 obrazů pro účely ocenění nejlepších zá-

vodníků Mezinárodního běžeckého desetiboje konaného ve 
dnech 15. až 19. května 2010. Pořadatelem a příjemcem daru 
je TJ Sokol Nová Paka

– příspěvek ve výši 12.000,-Kč z položky drobných investic na 
2 ks výškově stavitelné konstrukce na basketbal v hale ZŠ 
Komenského

– příspěvek 10 000 Kč z Rady města na pořádání Mistrovství  
republiky v basketbalu smíšeného nejmladšího minižactva

Zdravotnictví: 
– rozhodnutí Zdravotnické záchranné služby Královéhradec-

kého  kraje o zřízení posádky RZP v Nové Pace s předpokla-
dem od 1.7.2010, Město Nová Paka zajistí prostory včetně 
jejich stavebních úprav

Ostatní: 
– uspořádání ankety ve dnech 28. a 29. května 2010, s otázka-

mi v tomto znění:
1) Souhlasíte s výstavbou krytého plaveckého bazénu v Nové 

Pace?
2) Je dle Vašeho názoru chybějící obchvat Nové Paky nejzá-

važnějším problémem města?
3) Považujete nový stav Komenského ul. za lepší než původní?
4) Souhlasíte s vymezením významné části Masarykova náměs-

tí na dopravně zklidněnou zónu pro pěší?
5) Souhlasíte se zřízením pěší zóny v ulici Jiřího z Poděbrad 

(spojka z Masarykova nám. k současné radnici)?
6) Má ve stylu Dukelského náměstí pokračovat rekonstrukce 

centra města?
7) Co dalšího Vám v Nové Pace chybí?
úplné znění zápisů a usnesení na www.munovapaka.cz

M. Nádvorníková
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Rada města dne 10. srpna 2009 
svým usnesením vyhlásila an-
ketu mezi občany. Navázala tak 
na tradici, kdy občané města 
Nová Paka mohou přímo vyja-
dřovat své preference. Ankety 
se staly pro zastupitele města 
důležitým zdrojem informací 
pro jejich rozhodování. Osob-
ně patřím k těm zastupitelům, 
kteří považují výsledky ankety 
za zásadní. 
28. a 29. května 2010 proběh-
nou volby do poslanecké sně-
movny, jež mohou mít osudový 
význam pro budoucnost našeho 
státu. Rozhoduje se o tom, zda 
budeme dál žít ve lži, nebo 
najdeme sílu a podíváme se 
realitě do očí. I proto lze očeká-
vat velkou účast. Dotazníkové 
šetření tedy proběhne z důvodů 
vypovídající hodnoty, ale také 
efektivity vydaných nákladů 
právě při těchto celostátních 
volbách. Výdaje na městský 
rozpočet budou minimální. 
Anketa má šest otázek s odpo-
vědí ano či ne a jednu otevře-
nou. Pro budoucí rozhodnutí 
města bude jistě významný i 
poměr mezi ano a ne u jednot-
livých otázek. Jistě se najdou 
výhrady ke konkrétnímu znění 

Rada města dne 10. srpna 2009 

ANKETA

otázek, ale věřte, že není vůbec 
jednoduché formulovat je tak, 
aby byly co nejvíce objektivní, 
což bylo naší snahou.
Dovolte mi drobný komentář 
k tomu, co vedlo radu města 
k položení jednotlivých otá-
zek.

ad 1) Souhlasíte s výstavbou 
krytého plaveckého bazénu 
v Nové Pace?
Krytý  bazén se umístil v čelní 
skupině priorit z rozvojového 
plánu v minulé anketě. Zá-
roveň byl v programu všech 
stran. Město se na něj, v roz-
šířené podobě s venkovním 
bazénem, pokusilo zajistit 
zdroje z dotačních zdrojů, což 
se zatím nepodařilo. Je možné, 
že  bude vypsána ještě jedna 
výzva Regionálního operač-
ního programu financovaného 
z EU, což bude patrně poslední 
šance na získání dotace. Jed-
noznačná vůle občanů může 
mít vliv na rozhodnutí krajů 
o přidělení dotace.Významná 
část bodů je přidělována za 
regionální přínos a zde se 
může reálně projevit i názor 
občanů v regionu. V minulém 
kole rozhodující orgán, jímž je 

Výbor Regionální rady regio-
nu soudružnosti Severovýchod, 
který je složený ze zástupců tří 
krajů (Královéhradecký, Libe-
recký, Pardubický) preferoval 
záchranu provozní budovy 
bývalé nemocnice, čímž ře-
šil problém, který způsobil 
Královéhradecký kraj svým 
předchozím uzavřením.
Pokud však nezískáme dotaci je 
jedinou možností akci realizo-
vat z vlastních zdrojů. V tomto 
případě se prozatím uvažuje o 
toliko kryté části bazénu, která 
bude mít s ohledem na zdejší 
podnebí největší využití. Tuto 
část je možné vystavět za cca 
85 až 90 mil. Kč. Roční nákla-
dy na provoz by měly činit 2,5 
mil. Kč. Je zcela nepochybné, 
že zastupitelstvo akci v přípa-
dě kladného výsledku ankety 
spustí jen v případě, že mu to 
finanční stabilita umožní. Kon-
kurenčním projektem z vlast-
ních zdrojů je rekonstrukce 
MKS, která má stát cca 80 až 
85 mil. Kč. Vlastně nyní rozho-
dujeme, co chceme dřív, neboť 
obě akce jsou v rozvojovém 
plánu do roku 2020. Výstavba 
a oprava komunikací bude po-
kračovat podle dlouhodobého 

plánu po vlastní ose. Provozní 
náklady nejsou nízké, ale z po-
hledu veřejně prospěšných slu-
žeb, které financuje město, jsou 
standardní, například na provoz 
zimního stadiónu město ročně 
přispívá cca 1mil. Kč či na mu-
zeum cca 2,7 mil. Kč ročně. 

ad 2) Je dle Vašeho názoru 
chybějící obchvat Nové Paky 
nejzávažnějším problémem 
města?
Obchvat města není v kompe-
tenci města ani kraje. O reali-
zaci rozhodují ústřední orgány 
státu. Nepochybná vůle občanů 
však může pomoci městu i kraji 
k prosazení jeho výstavby. 
Nyní je obchvat ve fázi přípra-
vy projektové dokumentace pro 
stavební povolení. Projekt pro 
stavební povolení bude vyhoto-
ven do konce září tohoto roku. 
Ani v tomto okamžiku nebude-
me mít ještě vyhráno. Na rok 
2011 jsou plánovány výkupy 
pozemků a správní řízení, které 
může přinést komplikace. Pro 
zdar věci je město připraveno 
poskytnout maximální možnou 
součinnost.

(pokračování na další straně)

Volby se uskuteční v pátek 28. května 2010 od 14.00 h. do 22.00 
hod. a v sobotu 29. května 2010 od 8.00 h. do 14.00 h.
Hlasování bude probíhat v těchto volebních okrscích a volebních míst-
nostech:
Okrsek č. l - SŠGS, Masarykovo nám. 2 
pro voliče bydlící v ul. Budečská, Čelakovského, Havlíčkova, Jiráskova, 
Kollárova, Komenského, Masarykovo nám., Na Tržišti, Dukelské nám., 
F.F. Procházky, Šafaříkova, Školní, Tyršova, Legií čp. 243, 338, 352, 
353, 391, 432, 562, 606, 644, 714, 716, Kotíkova, Svatojánská, čp. 17, 
24,26, 28, 30, 32, 33, 38, 494, 670, J.z Poděbrad, Mikulášská.
Okrsek č. 2 - Městské kulturní středisko – malý sál
pro voliče bydlící v ul. St. Suchardy, Biskupská, J. Machytky, Kafkova, 
Lomená, Na Strži, Opolského, Niederlova, Lomnická, Staropacká, To-
vární, Tulkova, U Trati, Záhorského, U Splavu, Na Horce, Šlejharova 
čp.29, 36, 1025, 1085, Klášterní, Desatero, Podlevínská, Podlevín.
Okrsek č. 3 - Militký s.r.o. /Novopacká jídelna/ 
pro voliče bydlící v ul. 3. května, Dvořákova, Fibichova, Foersterova, 
Harantova, Krátká, Na Kopečku, Na Vyhlídce, Plk. O. Hrubého, Na 
Vyšehradě, Pivovarská, Podskalí, K. Štiky, Krkonošská, Smetanova, 
Štikovská, Tichá, Vrchovinská, Legií čp. 232, 266,268, 269, 270, 274, 
295, 303, 431, 742, 743, 765, Přibyslavská 580, Pražská 731, 515.
Okrsek č. 4 - Hasičská zbrojnice, 
pro voliče bydlící v ul. Bulharská, Česká, Havlova, Jugoslávská, J. 
Kocourka, Lužická, Moravská, Polská, Ruská, Slezská, Kumburská, 
Těšínská, Zahradní,Šlejharova čp. 31, 1155, 1251, 1367, 1369, 1370, 
1371-1373, 1398, 1404, 1409, 1433, 1473, 1617-1624, 1635, 1636, 
1815.
Okrsek č. 5 - Skautská klubovna, 
pro voliče bydlící v ul. P. Bezruče, C. Boudy, Sv. Čecha, K. J. Erbena, 
Gebauerova, Hejdukova, F. M. Hilmara, J. Hory, Křížová, Lipová, K. H. 
Máchy, F. Pilaře, F. Pecháčka, K. V. Raise, Ant. Staška, Svobody, Tře-

bízského, J. Nerudy, U Stadionu, Vrchlického, J. Wolkera, Svatojánská 
čp.898, 899, 1700, V aleji, U Sopky, Ve Zlámaninách
Okrsek č. 6 - SBDO /sídliště Studénka/, 
pro voliče bydlící v ul. Na Cihlářce, Vlkov, Pražská čp.4, 893, 894, 
513, 783, 728, 514, 572, 998, 999,760, 617,618, Achátová, K Hájku čp. 
1719-1724, 1708-1712.
Okrsek č. 7 – Dům dětí a mládeže /sídliště Studénka/, 
pro voliče bydlící v ul. Blahoslavova, U Studénky, Husitská čp. 1301, 
1407, 1319-1321, K Hájku, 1309, 1310, 1713-1718, 1706, Pražská 
1274-1279.
Okrsek č. 8 - Základní škola , ul. Husitská, 
pro voliče bydlící v ul. Heřmanická, P. Holého, Husova, Chelčického, 
Jeronýmova, Roháčova, Rokycanova, U Teplárny, L. Zívra, Závišova, 
Pražská čp. 529, 605, 639, Husitská čp. 149, 217, 584 - 586, 614, 616, 
619, 671, 683, 873, 1127, 1212, 1213, 1232, 1694, 1695, 1854,1855,1856, 
O.Číly čp. 1546-1547.
Okrsek č. 9 – Heřmanice, volební místnost ZŠ Husitská 
pro voliče bydlící v ul. J. Grafka, E. Krásnohorské, Nádražní, B. Něm-
cové, T. Novákové, Partyzánská, Pplk.M.Semíka, K.Světlé, K. Havlaty, 
K. Čapka, Dr. K. Tučka, O. Zeminy, Heřmanice.
Okrsek č. 10 - Obecní dům Kumburský Újezd, 
pro voliče bydlící v Kumburském Újezdě a na Studénce.
Okrsek č. 11 - Obecní dům Štikov, 
pro voliče bydlící ve Štikově.
Okrsek č. l2 - Hasičská zbrojnice ve Valdově, 
pro voliče bydlící ve Valdově a v Pusté Proseči.
Okrsek č. 13 - Občanský dům Radkyně, 
pro voliče bydlící v Radkyni a v Přibyslavi.
Okrsek č. 14 - Bývalá škola ve Vrchovině, 
pro voliče bydlící ve Vrchovině.

M. Nádvorníková

Seznam volebních místností pro volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR
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ad 3) Považujete nový stav 
Komenského ulice za lepší 
než původní?
Komenského ulice byla zjed-
nosměrněna směrem do centra 
města. Tato úprava toliko po-
mocí vodorovného dopravního 
značení umožnila parkování u 
pošty a obchodů v této ulici. 
Zahuštěním ulice byla přiroze-
ně snížena rychlost vozidel na 
cca 30 km/hod, která zde byla 
již dříve, ale prakticky nebyla 
řidiči respektována. Nová 
úprava vychází z předpokladu, 
že do centra města má občan 
přicházet za službou. Tranzit-
ní doprava zde není žádoucí, ta 
má projíždět po silnicích I., II. 
a III. třídy. S obnovou povrchu 
na hlavní silnici ve směru od 
Prahy byl zřízen odbočovací 
pruh směrem do centra. Nyní 
je nové řešení naroubováno 
na faktický stav. Na věc je 
třeba pohlédnout koncepčně 
a nehledat nyní detaily. Pokud 
budete považovat nový stav za 
vhodnější, pak město bude při 
dalších rekonstrukcích a úpra-
vách Komenského ulice řešit 
stávající problémy a postupně 
je směřovat k optimálnímu 
stavu. 
Alternativou je předchozí 
obousměrný provoz bez mož-
nosti parkování. 

ad 4) Souhlasíte s vymezením 

významné části Masarykova 
náměstí na dopravně zklidně-
nou zónu pro pěší?
Při této otázce je třeba se za-
myslet nad tím, jakým směrem 
má směřovat budoucí revitali-
zace náměstí. Jde zejména o 
koncepční otázku, zda má být 
na části náměstí zklidněná zóna 
pro pěší doplněná o další zeleň. 
Souhlas s vymezením části 
náměstí pro zklidněnou zónu 
směřuje k tomu, že budoucí 
úprava pro pěší bude minimál-
ně v rozsahu 33% celkové plo-
chy. Současná úprava dopravně 
zklidněného prostoru pro pěší 
nemá žádné architektonické 
ambice a je pouze nenáročným 
dopravním řešením pro zvýšení 
přehlednosti při pohybu pěších 
a vozidel. Výsledek ankety 
poslouží pro zadání plánované 
celkové revitalizace Masaryko-
va náměstí.
Alternativou je maximalizace 
parkovacích míst, jak tomu 
bylo v minulosti.

ad 5) Souhlasíte se zřízením 
pěší zóny v ulici Jiřího z Po-
děbrad (spojka z Masarykova 
nám. k současné radnici)?
Zde se jedná o čistou zpětnou 
vazbu od občanů. Výsledkem 
této otázky by měla být odpo-
věď na to, zda bylo správné v 
ulici Jiřího z Poděbrad zřídit 
pěší zónu s vjezdem pouze pro 

dopravní obsluhu. Estetika 
patří do otázky číslo 6.
Alternativou je jednosměrná 
silnice se zúženými chodníky.

ad 6) Má ve stylu Dukelského 
náměstí pokračovat rekon-
strukce centra města?
Dukelské náměstí a okolí, zde 
myšleno architektonicky včet-
ně ulice Jiřího z Poděbrad, je 
kromě fasád domů a pár detai-
lů ve finální podobě. V rámci 
postupné revitalizace centra je 
nyní před námi Muzejní náměs-
tí a Masarykovo náměstí včetně 
oblasti tržnice u autobusového 
nádraží. Na tuto otázku hle-
dáme odpověď. Považujete 
architektonický styl již realizo-
vaných úprav za správný, tedy 
jestli se vám líbí a je funkční? 
Jedná se zejména o druh pou-
žitého materiálu (přírodní žula 
a pískovec), použití dlažby dle 
funkčního využití (komunikace 
pro vozidla a parkoviště - vel-
ké žulové kostky, komunikace 
pro pěší - malá žulová mozai-
ka) způsob dláždění (odlišení 
jednotlivých funkčních ploch 
skladbou dlažby či přírodní 
barvou dlažby). Patří sem i 
bezpečnost a bezbariérovost 
(zvýšená místa pro přecháze-
ní, ochranné sloupky), lampy 
(odrazové světlo z moderních 
lamp), mobiliář (lavičky, koše, 
stojany na kola, stožáry na 

vlajky), živé prvky (fontána), 
zeleň (stromy, květiny). I zde 
je třeba určitého komplexního 
pohledu na věc. Jedná o zpět-
nou vazbu od občanů s dopady 
do budoucnosti.
Alternativním názorem před 
realizací bylo parkoviště v co 
nejširším rozsahu. 
(Pozn. Parkovat je nyní mož-
né na nově upravené ploše za 
Centrálem a další parkoviště 
vznikne též mezi stanicí policie 
a železničním náspem)  

ad 7) Co dalšího Vám v Nové 
Pace chybí?
Tato otázka je otevřeného, 
sběrného charakteru. Zde mů-
žete městu sdělit, co dalšího vás 
trápí. Můžete zde napsat i zcela 
konkrétní záležitost. S ohledem 
na budoucí zpracování ankety 
si však dovoluji poprosit pokud 
možno o co nejstručnější a nej-
výstižnější odpověď. Cílem je 
najít i náměty, které jsou proza-
tím pro město neviditelné.
Na závěr bych chtěl poděkovat 
všem občanům, kteří se anket 
v minulosti účastnili, a podíleli 
se tak na činnosti města. I nyní 
máte možnost rozhodnout o 
budoucnosti města a každý 
odevzdaný anketní lístek zvy-
šuje váhu ankety. Proto mi do-
volte, abych vás pozval k účasti 
na hlasování v anketě.

J. Cogan, starosta

Rudolf Cogan 
k anketě
V rámci voleb do Poslanecké 
sněmovny budeme hlasovat i 
o některých otázkách předlo-
žených radou města. Výsledky 
ankety nebudou právně závaz-
né (jako třeba referendum), ale 
dopad bude značný, dle mého 
názoru rozhodující.

1. Bazén
Podporuji bazén. Bazén bude 
připojen přímo ke škole – je to 
naprostý unikát, děti budou mít 
i tělocviky ve vodě. A plavání 
je nejkomplexněji rozvíjející 
sport, pohybově i zdravotně. 
Také mateřská školka je hned 
u bazénu. Bazén bude stát asi 
90 mil. Kč. Co se týče provo-
zu, tak předpokládám pronájem 
– to je daleko efektivnější než 
vlastní zaměstnanci, vhodný 
by byl např. manželský pár. 
Provozní ztrátu odhaduji na 
2,5 mil. Kč ročně. 

Pokud bazén získá méně než 
50% podpory, tak pro mne 
skončil. Bude-li podpora 50 
až 75%, pak bude realizován, 
ale nikoli jako priorita. Bude-
-li mít více než 75% hlasů, 
stane se rozpočtovou prioritou 
a jdeme na něj s maximálním 
možným urychlením.  

2. Obchvat města
Vyjádřeme se k tomu. Jednoli-
tost může pomoci v jednáních 
se státem, zkusme zvýšit na-
léhavost našeho hlasu. I stát 
(přesněji Ředitelství silnic 
a dálnic) řídí konec konců 
politici a ti obvykle slyší na 
názor lidu.  

3. Komenského ulice
Chceme ji takto dál nebo ne-
chceme? 
Jednosměrka a parkování. Po-
kud to neprojde, do měsíce se 
jezdí jako dříve. Některé cesty 
jsou teď, pravda, delší, ale dá 
se zastavit a pohyb vozidel je 
pomalejší. Pokud projde nové 

řešení, budeme ho zdokona-
lovat.

4. Masarykovo náměstí
Jde o to, jak dál s parkováním. 
Teď se tam udělal prostor pro 
pěší. Půjde o hlasování pěší 
proti automobilistům. Taky je 
otázka, jak to vypadá. Pokud 
valně uspějí pěšáci, bude se kli-
dová zóna rozšiřovat. A nebo 
taky díky hlasování zmizí. Můj 
názor je naprosto neutrální. 

5. a 6. Ulice Jiřího z Poděbrad 
a Dukelského náměstí
To je ukázka toho, jak by 
se mohlo pokračovat dál ve 
městě. 

Vzniklo skutečné náměstí 
pro lidi, nejde o parkoviště. 
A zárodek pěší zóny. Vše je 
děláno prioritně pro chodce, 
a tak auto musí všude poma-
lu – do zatáčky U Lípy, přes 
práh, anebo objíždět. Potřeba 
parkování by se mohla nasytit 
v prostoru za policií (a taky za 
Centrálem).
7. Otevřená otázka – co vám 
nejvíce chybí?
Pišme ji trochu rozumně. Já 
bych chtěl více teplých dnů, 
ale to není v moci samospráv 
(obec, kraj) ani státu. Také 
se statisticky nedají hodnotit 
sáhodlouhé odpovědi nad 10 
vět.     Rudolf Cogan

OSLAVY STÁTNÍHO SVÁTKU  
DEN VÍTĚZSTVÍ

Dne 7. 5. 2010 v 9 hodin budou položeny květiny u 
pomníku obětem druhého odboje a pomníku I. světové 
války v Jírových sadech.
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Vážení občané,
během měsíců ledna a února 
2010 jsme organizovali sbírky 
použitého textilu ve větších 
městech naší republiky. K této 
aktivitě jsme byli nuceni při-
stoupit z důvodu nedostatku 
textilního materiálu, se kterým 
naši klienti pracují, ale také 
z důvodu lepší dostupnosti 
pro občany.
Jsme nezisková organizace, 
která se zabývá svozem pou-
žitých oděvů po celé republi-
ce. Veškerý textilní materiál 
vytřídíme a dále poskytujeme 
sociálně potřebným občanům. 
Nepotřebný materiál dále 
poskytujeme k dalšímu prů-
myslovému zpracování, čímž 
chráníme životní prostředí, je-
likož by textilní materiál jinak 
skončil v odpadech. Na třídění 
tohoto materiálu se podílejí 
lidé z okraje společnosti, kteří 
nejsou schopni si sami sehnat 
zaměstnání a kolikrát jim to 
ani jejich situace neumožňuje. 
Máme cca 70 takových klien-
tů, kterým jsme schopni zajistit 
práci a zároveň i ubytování v 
naší azylové ubytovně. Bez 

pomoci lidí v celé republice a 
dostatečného množství materi-
álu nejsme schopni poskytovat 
tyto sociální služby.
Z tohoto důvodu jsme do 
určitých části vašeho města 
vylepili letáky, kde jsme ob-
čany poprosili o darování pro 
ně již nepotřebného textilního 
materiálu, před dům. Přes 
naše očekávání se v ulicích 
vašeho města nashromáždilo 
obrovské množství oděvů, za 
které jsme vašim občanům 
nesmírně vděční. Přesto, že 
řidiči  jezdili od časných ran-
ních hodin, nebyli schopni 
vše v dohodnutém čase svézt. 
Proto na některých místech, 
(cca 1% ze všech oslovených 
míst), ležely darované pytle 
v ulicích do večerních hodin, 
což vrhalo záporné názory na 
lidi v naší organizaci. Dovolte 
nám vyjádřit naší hlubokou 
omluvu za komplikace, které 
jsme nechtěně způsobili nejen 
vašemu městu, ale i vašim ob-
čanům, kteří měli jistě spoustu 
práce s přípravami oděvů pro 
naši Diakonii.
Dovolujeme si Vás požádat o 

zveřejnění (ve vašich místních 
mediích) velkého poděkování 
všem lidem, kteří přispěli svým 
materiálním darem, a tím ne-
malou částí pomohli všem na-
šim klientům, a také o velkou 
omluvu všem, kterým jsme 
včas nestihli věci odvézt.
Věříme, že přijmete naši omlu-

Diakonie Broumov

vu a i nadále  zachováte přízeň 
naší organizaci v případě, že 
bychom  v budoucnu tuto akci 
chtěli ve vašem městě opako-
vat. Se srdečným pozdravem

PhDr. V. Králík – ředitel
Mgr. L. Wienerová – 

oblastní ředitelka

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

Dovolujeme si poděkovat za projevy 
soustrasti, květinové dary a účast na 
rozloučení s mým manželem, naším 
tatínkem a dědečkem, panem

JOSEFEM 
GERNATEM

rodina Gernatova
U Studénky 1287, Nová Paka
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ŽIJÍ  MEZI NÁMI. . .FRANTIŠEK ŠKVAŘIL

I mladí jednou zestárnou a 
budou potřebovat pomoc.
V Nové Pace žije již 42 let. 
Jako zootechnik pracoval 
v zemědělství 24 let. Později, 
po úspěšném výběrovém říze-
ní, působil ve funkci ředitele 
Technických služeb v Nové 
Pace (1992 – 1998). Ke konci 
tohoto roku, po rozepři s teh-
dejším starostou Kuříkem, 
přešel k soukromé firmě do 
Dolní Branné jako vedoucí 
skládky komunálního odpa-
du. V letech 2002 – 2006 jej 
novopacká veřejnost zná jako 
místostarostu s pověřením 
zajišťovat investice a rozvoj 
města - František Škvařil, 
člen městského zastupitelstva 
(ČSSD). 
Za tu dobu, co zde žijete, a pře-
devším v posledních letech, jak 
vnímáte naše město? 
Především jako velice krásné, 
malebné s obdivuhodnou his-
torií i přírodou. A především 
šikovnými lidmi, velice děl-
nými, umnými, kteří dokážou 
své řemeslo, umění i znalosti 
uplatňovat nejen doma, ale i 
daleko za hranicemi našeho 
regionu. 
Za dobu, kdy jste působil na 
radnici, se podařilo mnohé…
Zmíním jen rámcově – přístav-
bu 2. mateřské školky v ulici 
Školní. Z větších akcí to bylo 
zastřešení zimního stadionu, 
výstavba Domova pro seniory, 
kde se nám podařilo zajistit po-
třebné finance od Ministerstva 
sociálních věcí, k těm dalším 
patří rekonstrukce staropacké 
komunikace a mohl bych po-
kračovat - rekonstrukce klášte-
ra, šatny na zimním stadionu, 
ale především rozběh akce 
regenerace sídliště.
I když jste pracující důchodce, 
přesto se na vás lidé obracejí 
– jako zastara – se žádostí o 
pomoc, radu při řešení růz-
ných problémů. Čím to je? 
Za dobu, kdy zde žiji, jsem si 
získal jejich určitou důvěru, 
kdy jsem dokázal najít po-
moc, účinná řešení. Ono je to 
v současné době dosti těžké. 
Společnost, tedy i ta naše, je 
orientována na tržní hospodář-
ství, konzum, na zisk v nejvyš-
ší možné míře, kdy - bohužel 
- jsou potřeby normálních 

občanů odsouvány až někam 
do pozadí. Je to i narůstající 
rozpor mezi staršími i mladší-
mi generacemi, které jako by si 
neuvědomovaly, že jednou také 
zestárnou. Vezmu to konkrét-
něji – v našem městě se udělalo 
mnohé pro mladé. Je to napros-
to v pořádku, ale vedení města 
jako by opomnělo, že jsou zde 
starší občané – a je jich stále 
více – k jejich potřebám se 

staví leckdy laxně a macešsky. 
Míním tím například podporu 
příspěvkových organizací, dále 
občanských sdružení, klubu 
důchodců. I kultura je někde 
na konci zájmu současného 
vedení města. Objekt Měst-
ského kulturního střediska je 
toho příkladem. Jak dlouho se 
už o nutné rekonstrukci hovoří? 
Výsledek je stále v nedohlednu 
– přitom finance bylo možné 
získat z evropských fondů 
– při trošce dobré vůle a větší 
důslednosti. Co je však stále 
upřednostňováno je výstavba 
bazénu, který v době ekono-
mické krize může a také bude 
znamenat při jeho realizaci 
citelnou díru do městského 
rozpočtu. O tomto problému 
jsem se už zmiňoval několikrát 
v Achátu, reakce vedení města 
na stránkách spřízněných mé-
dií jsou však jednoznačné. Ať 
to stojí, co to stojí – občané 
to jednou a pořádně zaplatí. 
Anketa, kterou odmítla celá 
opozice jako účelovou, má 
vytvořit alibi pro další zadlu-
žení města.
Pane Škvařile, jaké jsou tedy 
podle vás priority pro další 
rozvoj města? 
Náš program je jednoznač-
ný. Právě se zřetelem k po-
třebám normálních občanů 
– nikoliv těch „vyvolených”, 
prosazujeme větší sociální 
záběr například vůči starším 

generacím, do kterých patří 
i dnešní čtyřicátníci(!). Je to 
například výstavba rehabili-
tačního zařízení v opuštěných 
prostorách penzionu, kde je 
již pět let zpracován projekt a 
konečně už také zřízení rychlé 
záchranné stanice, kterou se 
snažíme prosazovat u součas-
ného vedení KH kraje. Také 
Domov pro seniory by mohl 
získat přístavbu s adekvátními 

službami. Například 
dočasná péče o člověka, 
o kterého se nemohou 
postarat jeho nejbližší. 
V zahraničí je to vyhle-
dávaná pomoc, proč by 
to nemohlo být zavedeno 
i u nás? K dalším našim 
prioritám, obecně už 
známým, patří výstavba 
obchvatu města, kdy 
tranzit aut směrem na 
Krkonoše a zpět město 
obrovsky zatěžuje. Aniž 

by z turismu něco mělo. Sa-
mozřejmě podporujeme  firmy 
s českým potenciálem, aby 
se dál zamezilo nezaměstna-
nosti. Otázkou také je, jak je 
v tomto směru propagovaná 
průmyslová zóna na Vlkově, 
do které bylo vloženo už tolik 
finančních prostředků. 
Nová Paka je také vysoce 
atraktivní z hledisko cestov-
ního ruchu.
I když se zde v rámci propa-
gace udělalo mnohé, přesto to 
hlavní zůstává zatím bokem – 
adekvátní možnosti ubytování. 
Například o hotelu Central se 

už hovořilo mnohokrát, taktéž 
o možnosti vybudovat ubytová-
ní na zimním stadionu. A s tím 
souvisí rozvoj služeb včetně 
gastronomie atd. 
Nová Paka se může pyšnit 
sportovními aktivitami…
…ale to je v pořádku. Je však 
třeba pamatovat i na podporu 
sportu z hlediska prevence. 
Tedy lépe se zaměřit na do-
spívající mládež. Pro jejich 
sportovní vyžití je vypsáno 
velké množství grantů Králo-
véhradeckého kraje, které se 
však dosud málo využívají. Je 
to příležitost pro školy, škol-
ky, další zařízení a občanská 
sdružení získat prostředky na 
rozvoj volnočasových aktivit, 
tělovýchovy a sport. 
Pane Škvařile, priority, aktivi-
ty o kterých hovoříte, jsou ve 
stádiu přání, slibů…
…ale zdaleka tomu tak není. 
Jsme si plně vědomi situace, ve 
které se nacházíme. Jako měs-
to, kraj i stát. Jsme v hluboké, 
spíše společenské a mravní než 
ekonomické krizi. Náš program 
je naprosto reálný. Pokud však 
nebudeme aktivně prosazovat 
sociální i ekonomické záměry 
pro občana jako takového a 
dáme volný prostor větším i 
menším pravicovým stranám,  
pak bohužel pro nás všechny, 
zejména ty starší, bude neda-
leká budoucnost velice tíživá a 
životní úroveň silně poklesne. 
Mějme tuto realitu v paměti a 
podle toho se také rozhodujme 
při nadcházejících volbách. 

Text a foto: Oldřich Houška
František Škvařil
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Netradičně odpoledne na Zele-
ný čtvrtek byla zahájena v no-
vopackém Suchardově domě 
letošní výstavní sezóna. Nebyla 
zde vystavována, tak jak je to 
zde obvyklé, umělecká tvorba, 
ale exponáty, které zde byly 
rozprostřeny nejen na stěnách 
a ve vitrinách. Dokumentují 
90 let přerušované činnosti 
novopackého skautingu. I když 
novopacké vernisáže jsou vždy 
hodně navštěvované, tak ten-
tokráte množství návštěvníků, 
kteří zaplnili do posledního 
místečka všechny tři výstavní 
prostory, kde byly vystavova-
né zajímavé skautské exponáty 
spolu s fotografiemi a doku-
mentací předčilo očekávání 
jak zastupující ředitelky Petry 
Plecháčové, tak i duchovního 
otce a hlavního organizátora 
výstavy Jiřího Hylmara. Mezi 
běžně oděnými návštěvníky se 
zde pohybovalo značné množ-
ství skautů od těch nejmladších 
až po seniorky a seniory ve 
skautských krojích. 
Úderem šestnácté hodiny 
skupina skautů začala hlasitě 
odpočítávat 10, 20, .....70, 80 
a když se ozvalo devadesát, 
Jiří Hylmar doplnil slovy 
„roků jsme tady”. Ozvěnou mu 
byl mohutný potlesk. Znělka 
z polnice a následně „Junáci, 
vzhůru, volá den … pokračo-
val úvod vernisáže skautskou 
hymnou za doprovodu kytary 
Jiřího Bohůna. Zastupující 
ředitelka packého muzea při 
následném zahájení citovala 
mezi jiným začátky světového 
i českého skautingu. „Skaut byl 
založen v srpnu 2007 britským 
generálem Robertem Baden-
-Powellem. První český skaut-
ský oddíl založil v roce 2011 
Antonín Benjamín Svojsík, 
který byl inspirován návštěvou 
Anglie.” Následovalo přivítání 
hostů, poděkování za pomoc 
skautům z Vrchlabí a Lázní 
Bělohrad Jiřím Hylmarem, 
který svůj vstup zakončil znač-
ně emotivní slovy o historii 
packých skautů. Po zaseknutí 
sekery do špalku oldskautem 
Janem Kazdou, za písniček 
těch nejmladších skautů si lidé 
začínali prohlížet vystavované 
exponáty. Položením kytice 
k fotografii bývalého skauta 
Ládi Kotyka, který zemřel na 

následky trýznění v komunis-
tických lágrech, uctili přítomní 
jeho památku.
Bylo zajímavé, jak v tomto 
množství lidí se dokázali 
vyhledat ti, co skautská léta 
prožívali společně při schůz-
kách nebo táborech. „Pojďte 
se podívat, zde jsme vidět na 
fotografiích při Dnu sester-
ství,” zvala jedna ze seniorek 
několik dalších svých bývalých 
kamarádek z poválečných svět-
lušek k prohlížení fotografií ve 
vitríně. Vernisáž byla nejen 
představením skautingu, ale 
byla zároveň radostným setká-
ním bývalých skautů, kteří se 
třeba již dlouho neviděli a zde 
si společně zavzpomínali na 
radostně prožitá léta mládí 
v klubovnách a na táborech. 
Výstavní prostory se začaly 
poněkud uvolňovat, až když 
část návštěvníků přešla do 
vedlejší místnosti občerstvit 
se cukrovím, které doma při-
pravily skautky. 
Jiří Hylmar, který s dalšími 
oldskauty a za pomocí pra-
covníka muzea Jiřího Čejky 
výstavu připravoval, byl stále 
v obležení bývalých skautů 
a jejich přátel, ale přesto nám 
odpověděl na některé otázky. 
„Prvé skautské dění v našem 
městě zaznamenal již zesnulý 
Václav Hynek, kterého skauti 
znali pod jménem Kazeta, 
v roce 1920. Posledních dva-
cet let je zatím nejdelší doba 
nepřerušení činnosti skautů od 
doby, kdy před devadesáti lety 
byl Skaut v Nové Pace založen. 
Po prvních poválečných vedou-
cích Františku Hančilovi, Mi-
roslavu Pitrovi a Olze Vaisové, 
kdy byl skaut opět obnoven po 
protektorátním zákazu, se říze-
ní střediska ujali bratři Mádlo-
vé. Po válce jsme se nejprve 
scházeli v bývalých dřevěných 
ubytovnách používaných za 
války, stojících u Zaďáku, ale 
za tři měsíce, díky brigádám, 
stála ve Zlámaninách chatová 
osada zvaná Sopka. Chatky 
jsme přivezli z Borovničky. 
Vzhledem k tomu, že pro děti, 
a zvláště v zimě, byla tato osa-
da vzdálená od města, bylo roz-
hodnuto postavit klubovnu ve 
městě. Tato poválečná epocha 
naší činnosti byla zakončená 
zrušením organizace, zaba-

vením naší klubovny a jejím 
předáním do majetku ČSM”, 
pokračoval ve svém vypravo-
vání Jirka Hylmar. 
Skaut byl v Nové Pace, podob-
ně jako v celé republice, zaká-
zán, ale skauti se stále scházeli 
a někteří z nich byli zavřeni 
za svoji skautskou činnost do 
komunistických lágrů, kde byli 
nuceni jako muklové prožít svá 
mladá léta. Dále Jiří Hylmar 
vzpomínal na to, že packý 
skauting nebyl nikdy úplně 
přerušen, mluvil o tom, jak 
žil na jáchymovských lágrech 
a ve věznicích, ale i v exilu 
– ve Švýcarsku, v Austrálii, 
v Kanadě a v Rakousku. Proto 
mohl být v roce 1968 tak rychle 

zásluhou skautů odsouzených 
v padesátých letech po jejich 
návratu před Pražským jarem, 
opět obnoven. V roce 1968 
Jirka Hylmar, Radek Pavlovec, 
Jirka Materna, Jan Kazda a Jan 
Karlas opět obnovili packé 
středisko a skauti zároveň jeli 
na první tábor. V roce 1970 
skaut opět skončil, když se 
nechtělo skautům vstoupit do 
Svazu mládeže. Po roce 1989 
se vrátili novopačtí skauti 
opět do své klubovny, protože 
tehdejší úředníci po roce 1970 
zapomněli převést klubovnu 
v katastru na Dětský dům, kte-

rý v budově sídlil, a tak skauti 
v roce 1990 přišli do svého. 
Celý průřez devadesáti let 
skautingu v Nové Pace je na 
výstavě dokumentován foto-
grafiemi, kronikami, zápisy 
a skautským vybavením. Je zde 
rovněž k vidění silný pořadač 
s veškerou dokumentací od 
začátku stavby klubovny až po 
konečnou likvidaci, kdy Spo-
lečnost přátel Junáka předávala 
klubovnu Svazu mládeže. 
Mezi zajímavosti určitě patří 
snímky známého fotografa 
a člena Skupiny 42 Miroslava 
Háka, který již po zrušení skau-
tu v roce 1952 ilegálně vyfoto-
grafoval partu packých roverů. 
Je zde také knižní vzpomínka 

Ládi Jerie, již nebydlícího 
v Nové Pace, na skautský tá-
bor v roce 1949. Výstava k 90. 
výročí skautingu potrvá až do 
9. května a bude otevřena den-
ně mimo pondělí, v 8 – 12 a 13 
– 15. 30 hod. 
Slibuje velice zajímavou po-
dívanou. 
U starších návštěvníků vzbudí 
určitě nostalgické vzpomínky 
na prožitá mladá léta a těm 
mladším ukáže, jak dříve spo-
kojeně a ušlechtile, bez televize 
a počítačů, dokázali žít jejich 
otcové a dědové.  

M. Pour

OSLAVA SKAUTINGU V SUCHARDOVĚ DOMĚ

zásluhou skautů odsouzených Ládi Jerie, již nebydlícího 

Během výstavy v muzeu proběhly velmi úspěšné dny novopacké-
ho druhého oddílu s promítáním filmů z táborů. Skautská mše v 
klášteře a následující den křesťanského oddílu měly bohatou účast. 
Klub starých skautů v klubovně oslavil patřičně osmdesátiny Jana 
Karlase - Rybáře, který rozjel hned zjara 1968 packé středisko. 
Na poslední den výstavy chystáme promítnout Čes. televizí před 
lety u nás natočenou část seriálu Ztracená duše národa. Začát-
kem června se zúčastníme v Miletíně celostátního odskautského 
jamboree.         J. Hylmar
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Jak se baví pačtí senioři
Regionální organizace Svazu důchodců ČR v Nové Pace připra-
vuje pro své členy řadu zajímavých akcí. Mezi ně patří i páteční 
taneční odpoledne u Militkých, na kterých k poslechu i tanci hrají 
Š. Válek a P. Fejfar.
Poslední setkání, tento rok již třetí, se uskutečnilo 19. března a 
bylo obzvlášť vydařené. Přítomné, kterých se sešlo 58, čekala 
bohatá tombola a jedno velké překvapení. O to se postaraly B. 
Palmová, J. Válková, A. Krejčová, J. Škvařilová a V. Vrabcová. 
Na melodii známé polky Škoda lásky předvedly senzační „va-
řečkové” předtančení a zasloužily si obdiv a mohutný potlesk. I 
tímto způsobem bychom jim chtěli my ostatní ještě jednou moc 
poděkovat. 

V. Janatová

Začalo nám jaro!
Neměli byste zájem o zapůjčení elektrické tříkolky 
či jiné kompenzační pomůcky? 
Od roku 2004 sdružení Život bez bariér vlastní půjčovnu 
kompenzačních pomůcek. Můžete si zde zapůjčit mechanický 
vozík, elektrickou polohovací postel, chodítko a mnoho dalších 
kompenzačních pomůcek za velmi přijatelné ceny. Pomůcka je 
určena zdravotně postiženým, dospělým, seniorům, ale i lidem 
po úrazu. Sdružení ŽBB, o.s. sídlí v Lomené 533 v Nové Pace. 
Bližší informace podá  pí. Fučíková, pí Brendlová 
   kontakt: 493 724 159
     I. Brendlová

V rámci společenského vyžití 
zajištujeme různé kulturní 
programy u nás v zařízení i 
mimo něj. Spolupracujeme se 
studenty a studenkami z novo-
packého Gymnázia a Střední 
odborné školy pedagogické, 
kteří si s našimi seniory velmi 
rozumí a  vnášejí mezi ně krásu 
a vitalitu mládí.
Během školního roku se s námi 
pravidelně podílí na kulturním 
vyžití v našem zařízení (pálení 
čarodějnic, oslavy narozenin 
našich obyvatel atd.).
Při narozeninových oslavách 
se nám o hudbu a zpěv stárá 

p. Drbálková s p. Ulrichem. 
Velikým zážitkem pro naše 
obyvatele bylo setkání s p. 
Stejskalem, který je autorem 
knihy Novopacko. Na veli-
konoční svátky nás příjemně 
naladil p. farář Exner, který 
hovořil o duchovním smyslu 
Velikonoc.
Také bychom Vás rádi pozvali 
do našeho vestibulu, kde probí-
há výstava fotografií na téma: 
,,Jak se oblékala Nová Paka 
okolo roku 1900“. A tímto 
způsobem bychom Vás rádi 
požádali o příspěvky, fotogra-
fie nebo časopisy napříkad o 

Co je nového v ÚSSM?

osvobození, dožínkách a jiných 
významných událostech z dob 
minulých.
Začínáme se intenzivněji věno-
vat canisterapii (léčebný kon-
takt člověka se psem). Také nás 
čeká příjemné setkání s p.Mgr. 

Václavem Menclem, který se 
zabývá paleobotanikou a pra-
cuje v novopacké Klenotnici.
Naší motivací je, aby naši kli-
enti neztráceli kontakt s měs-
tem a jeho okolím.

Terapeutky ÚSSM
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Poslankyně Vladimíra Lesenská s Jitkou a Josefem Fučíkovými.

Kdo navštívil v Nové Pace 
v závěru března Velikonoční 
jarmark na Vyšehradě, věru 
nemusel litovat. V prosto-
rách budovy bývalých jeslí a 
školky byly široké veřejnosti 
prezentovány nejrůznější 
výrobky i umělecké výtvory, 
pocházející z chráněných 
dílen Občanského sdružení 
Život bez bariér. Už pátým ro-
kem, na jaře a o Vánocích, zde 
představují své výrobky lidé 
se zdravotním postižením. Na 
tom letošním (28. března), byly 
k vidění i zakoupení výrobky 
z keramiky- stěžejní obor dílen 
– tentokrát s velikonoční téma-
tikou, hrníčky, vázičky, různé 
postavičky, o kousek dál byly 
rozloženy výtvory z textilu, 
koberečky, ubrusy, misky, 
dále pak nejrůznější hračky 
pro děti i dospělé – různé sklá-
dačky, pexesa i velice zdařilé 
předměty z pediku, které 
vyrábějí nevidomí lidé. Aby 
toho nebylo málo, mnohý 
návštěvník doslova zalapá po 
dechu, když spatří i prestižnější 
díla – od váz, kasiček na šperky 
i samotné šperky vytvořené z 
keramiky až po obrazy, plas-
tiky v nejrůznějším provedení 
i pojetí, které jsou předmětem 
obdivu na domácích i zahranič-
ních výstavách. 
To, co zde vystavujeme i pro-
dáváme, je výsledkem několika 
měsíční usilovné práce, na kte-
ré se podílí celý tým lidí, říká 
úvodem Jitka Fučíková z o.s. 
Život bez bariér. Každý do toho 
vnáší to své – nápadem, myš-
lenkou počínaje až po samot-
nou realizaci. A naši lidé, kli-
enti s nejrůznějším zdravotním 
postižením – to je ta podstata 
– se v této tvůrčí práci doslova 
vidí, mají z ní potěšení. A hlav-
ně mají radost, že zde mohou 
být, pracovat individuálně i 
společně, v komunitě, kdy 
každý o tom druhém ví, zná 
nebo tuší jeho radosti i bolístky. 
V takové atmosféře, oproštěné 
od tržního prostředí, různých 
záludností, vznikají díla větší 
i docela malá, která však při-
nášejí všem, i „lidem z venku” 
pocit pohody a štěstí. 
Velikonoční a vánoční jar-
marky nejsou zdaleka jedinou 

aktivitou o.s.Života bez bariér. 
Patří k nim mimo jiné známé 
sportovní akce. Letos už jubi-
lejní 5. ročník Hry bez hranic, 
na němž se scházejí klienti ze  
Středočeského, Libereckého a 
Královéhradeckého kraje. A 
vyhrávají zde všichni, podotý-
ká Jitka Fučíková s úsměvem. 
I když jsou to sportovní soutěže 
jak se patří, zdaleka to není o 

tom jak je kdo silný nebo ob-
ratný – ale je to o setkání lidí. 
Lidí, kteří byť jsou nějakým 
způsobem zdravotně handica-
povaní, chtějí mít svou radost, 
potěšení, kterou kolikrát tak 
postrádají z venkovního světa.  
Když jsem odcházel z Vyše-
hradu, v jeho prostorách jsem 
zahlédl v množství lidí i zná-
mé tváře – Františka Škvařila, 
Vladimíra Soběslava a řadu 
dalších. 
Byla zde i Vladimíra Le-
senská, poslankyně ČSSD. 
A jak reagovala na zdejší 
atmosféru? Pro mě osobně je 
to nejen příjemné, ale hlavně 
podnětné předvelikonoční 
zastavení zde, v Nové Pace. 
Setkávám se s lidmi, kteří se 
už dlouhodobě snaží pomáhat 
zdravotně postiženým v jejich 
seberealizaci. Cílem jarmarku 
je prezentovat výsledky jejich 
práce, umu, nadání i pokory, 
aby tu svoji činnost mohli 
vykonávat i nadále. A tím 
se integrovat do společnosti. 
Domnívám se však, že my 
všichni bychom se měli trochu 

zastavit, neběžet v křečích 
závod s tržním prostředím a 
konzumem, který postihuje 
jako droga nás dospělé, ale i 
dorůstající generace. V tom 
letu jako by se úplně vytrati-
la – s  podporou i některých 
politiků – solidarita generací 
vůči sobě, mladších vůči těm 
starším, a to už nehovořím o 
lidech, našich spoluobčanech, 

zdravotně postižených. Právě 
prostřednictvím solidarity, jak 
to máme i v našem programu, 
prosazujeme pomocnou ruku 
těm lidem, kteří se ne vlastní 
vinou dostali do nesnází a ži-
votních problémů. V současné 
době, kdy čelíme hospodářské 
krizi se všemi jejími důsledky 
– je to pořád o penězích. Cestu 
vidím v podpoře zákonných 
úprav, kterými lze řešit 
existenci chráněných dílen, 
chráněných bydlení, taktéž i 
zaměstnávání různě zdravotně 
handicapovaných spoluobčanů. 
Společnost, my všichni, si už 
konečně musíme uvědomit, že 
tito lidé jsou mezi námi a potře-
bují podat pomocnou ruku. Ne 
slovně, ale činem. Když jsem 
iniciovala diskusi kolem §78 
Zákona o zaměstnávání lidí se 
zdravotním postižením, byla 
to „ostrá”, místy až nechutná 
diskuse našich oponentů ve 
Sněmovně, když tvrdili, jak 
jsou tyto příspěvky zneužívá-
ny, aniž by však předložili je-
diný konkrétní důkaz. Pravda, 
každý zákon je svým způsobem 

zneužitelný. Poučme se však ze 
zkušeností ze zahraničí, např. 
ze severských zemí – Finska, 
Švédska, Dánska, zemí s vy-
spělou demokracií. Když to 
jde tam, proč by to nemohlo 
být u nás? Připouštím, že se 
může i zmíněný paragraf o za-
městnávání handicapovaných 
nějakým způsobem zneužít. 
K tomu však máme další a 
další kontroly. Proč by však 
na některé tyto excesy měli 
doplácet ti poctiví z řad zdra-
votně handicapovaných, kteří 
svým vzděláním, vědomost-
mi a především zkušenostmi 
chtějí pracovat ve prospěch 
společnosti? Praxe bohužel 
ukázala, že v rámci Topolán-
kova „úsporného batohu” se 
radikálně snížil příspěvek na 
zaměstnávání zdravotně han-
dicapovaných – kdy výsled-
kem bylo jejich propouštění 
z pracovního procesu s daleko 
menší možností dalšího za-
městnání. Jaký to má dopad 
dál… ? Zde si kladu otázku, 
co kdyby se obdobná situace 
přihodila do té doby zdravým 
a ambiciózním jedincům, 
kdyby je postihl vážný úraz 
a byli vyřazeni z pracovního i 
společenského života? Jak by 
asi reagovali? Kde by hledali 
pomocnou ruku? 
Na otázku, jak tedy dál, čemu 
věnovat pozornost při pomoci 
zdravotně handicapovaným, je 
podle názoru poslankyně Vla-
dimíry Lesenské především dát  
vědět, že svojí individuální i 
týmovou prací mohou zdárně 
přispět naší společnosti. 
Může to být činností chráně-
ných dílen, stacionářů, po-
skytovatelů sociálních služeb 
apod., aby celá tato síť byla 
využívána efektivně a účelně. 
Příkladem může být činnost i 
výsledky o.s. Života bez bariér 
v Nové Pace. 
A obdobných zařízení, a dobře 
tomu tak, je i v řadě dalších 
míst naší republiky. 

O. Houška

PODAT POMOCNOU RUKU

ne slovem, ale činem
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KVĚTNOVÁ REVOLUCE VE VRCHOVINĚ

U silnice u hospodářství Oty 
Materny jsme se sešli už roz-
hodnuti - chlapci z Vrchoviny 
(věk okolo 20 let): Ota Mater-
na, Jindřich Medlík, Jirka Za-
platílek a já, Milouš (Jaromír) 
Makovička (rodiče a kamarádi 
mi říkali Milouši –byl jsem tak 
křtěný). Ota byl myslivec, měl 
doma uschovanou brokovnici 
ráže 16, já měl jednohlavňo-
vou brokovnici ráže 20, jiné 
zbraně jsme neměli. „V noci 
přepadneme celnici u hranic 
se Sudety ve Vidochově…” 
Za tmy jdeme na Vidochov. 
Před tím mladší chlapce, kte-
ří s námi byli, posíláme po 
Vrchovině, aby obešli ostatní 
kluky a starší chlapy, ať jdou za 
námi, že přepadneme vojenský 
sklad s vojenskou posádkou ve 
Vidochově, každá ruka bude 
dobrá. 
Před celnicí jdeme po příko-
pech. Byla tam tma. Obklíčíme 
celnici, vyrazíme dveře…, ale 
celnice byla opuštěná. Dostali 
jsme nápad! Víme, kde bydlí 
hajný, ten má zbraně, je to taky 
Němec. Jirka říkal, že je to jeho 
vzdálený strýc. Tma jak v ran-
ci; u dveří zaboucháme, Jirka: 
„Strýčku, to jsem já, Jirka z Vr-
choviny.” Otevřel dveře. Vtrhli 
jsme do domu, rozbili telefon, 
vytrhali vedení. Měl brokovni-
ce, náboje i ruční granáty. Před 
odchodem jsme mu řekli, že je 
nás víc, dům je obklíčen a kdo 
vyjde ven, bude zastřelen. 
Došli jsme po lukách k vrát-
nici vojenského skladu ve 
Vidochově. Na dvoře bylo 
malé osvětlení, v budově se 
svítilo. Měli jsme zjištěno, že 
ve dne před bránou je ozbroje-
ná stráž. Ta tam nebyla. Brána 
byla nezajištěná. Vtrhli jsme na 
dvůr, jednou ranou zhasli svět-
lo, začalo se střílet. Někdo od 
vrátnice utíkal. Já pažbou vyra-
zil okno vrátnice, vystřelil dvě 
rány a skrčil se pod okno. Chtěl 
jsem z kapsy vytáhnout granát, 
ale nešlo to, byla plná patron 
a granát byl až dole. Mezitím 
zevnitř už volali, že se vzdá-
vají. V místnosti bylo okolo 15 
německých sedláků, ozbrojeni, 
vzdali se nám, zbraně a pistole 
jsme jim vzali. To již přicházeli 
další Vrchováci nám pomoci. 
„Werwolfové” (staří Němci, 
kteří již nenarukovali, a hos-

podáři), my jsme jim tak říkali, 
šli na chodbu ke zdi. Kluci je 
se zbraní hlídali. Větší skupina 
šla na vojenský sklad, bývala 
to textilní továrna. Cestou na 
dvoře ležel postřelený němec-
ký voják. Kluci ho odnesli na 
vrátnici, kde byly i dvě železné 
postele. Služebna posádky byla 
prázdná. Prohledávali jsme ješ-
tě celý objekt, zda se tam někdo 
neskrývá. Když jsem se vrátil 
na vrátnici, na posteli ležel 
v bezvědomí voják, břicho ob-
nažené, vypuklé, plné broků. 
Kdo střílel, dodnes nevím.
Nikdo nám nevelel, bylo to 
spontánní, vzájemné. Klu-
ci ve skladu našli jednoho 
německého vojáka. Věděli, 
že až se setkám tváří v tvář 
s německým vojákem, že ho 
za nedávnou smrt mého bratra 
Otakara, kterého v noci z 9. na 
10. března 1945 při zatýkání 
postřelilo gestapo a nechalo 
ho vykrvácet, zastřelím. 
„Milouši, tady ho máš!” Byl 
to kluk mladší než já, stra-
chy se třásl… Já měl v pravé 
ruce pistoli, namířil jsem mu 
na hlavu… místo zmáčknutí 
kohoutku jsem ho tou pistolí 
praštil do levé tváře: „Dejte ho 
k ostatním!” V tu dobu by mě 
nikdo neodsoudil za jeho za-
bití. Byl jsem ale rád, že jsem 
to neudělal! Nechtěl jsem být 
jako oni. 
Asi osm Němců jsme dovedli 
k protitankovému zátarasu, 
který jsme zabarikádovali do 
neprůjezdného stavu. Patnáct 
civilistů a jednoho vojáka klu-
ci pěšky odvedli na četnickou 
stanici v Nové Pace. 
Bylo rozhodnuto: objekt opus-
tit. Po skupinách jsme šli domů. 
Na dvoře jsme našli jednoho 
Čecha, který bydlel ve Vido-
chově. Šel nám pomoci zadem 
od skladu a tam ho ještě nějaký 
německý voják zastřelil. Jeho 
jméno si už bohužel nepama-
tuji, ale je uvedené ve spisech 
MNO, kancelář legií. Zbytek 
vojáků stačil utéci a zavolat 
pomoc z posádky v Hostinném. 
Proti nim jsme neměli šanci. 
Cestou domů, u hřbitova ve 
Vrchovině, se najednou ozvala 
dávka z kulometu, jako z hos-
podářství u Pospíšilů. Štěstí, 
že Vidochovem Němci projeli 
dřív, než tam byly zátarasy, ji-

nak by nás postříleli všechny. 
Já s Jindrou jsme šli údolím na 
louku „Draha” a na Levínské 
hory. To už bylo ráno, byli 
jsme unavení. Zalehli jsme 
pod smrčky a na chvíli usnuli. 
Probudil nás hluk tří náklad-
ních aut plných novopackých 
civilistů. Jeli do Vidochova. 
Tam již zase byli Němci, při-
vítali je minomety a střelbou 
z kulometu. Výsledkem této 
akce neozbrojených civilistů 
byl Groha, jehož tatínek byl 
velitel četnické stanice. Stře-
lili ho do ruky, kterou mu pak 
amputovali. Znal jsem jeho 
staršího bratra Vlastíka ze So-
kola. 3. května dopoledne byli 
Němci zajatí na četnické stanici 
odvezeni zpět do Vidochova. Já 
s Jindrou jsem se šli podívat 
domů, co naši a manželka. 
Do štítu našeho domu jsme na 
konzoli po větrné elektrárně 
na dlouhé bydlo dali českoslo-
venskou vlajku jako symbol 
osvobození. První vlajka tam 
však dlouho nebyla. 
Vrchováci přiběhli za mým 
nevlastním tatínkem Josefem 
Mesnerem, který byl za 1. 
světové války od roku 1914 
do roku 1920 v ruských legiích 
(pochován s maminkou a brat-
rem na hřbitově ve Vrchovině), 
aby vlajku rychle odřízl. Báli 
se, že kvůli tomu sem přijdou 
Němci a všechny postřílí. Na-
konec tatínka přinutili a vlajku 
odřízli. 
Co jsme obsadili Vidochov,  
celá parta se ukrývala v le-
sích a doma jsme nespali. 
4. května jelo vlakem ze 
Semil domů několik dělní-
ků, kteří pracovali v Chu-
chelně ne Zbrojovce. Vedl 
je pan Koblížek. Všichni 
věděli, co se stalo. Šli na 
Staropacké hory, tam udě-
lali skupinu odboje. Zbraně 
neměli a nějak se dozvěděli, 
že jsme v lesích u Štikova. 
Přišla spojka. „SRAZ U 
HŘBITOVA VE VRCHO-
VINĚ” My, co jsme zbraně 
měli, jsme byli schováni za 
kamennými sloupy hřbito-
va, v obležení je jistili. Tři 
chlapi se postavili do středu 
silnice, prostřední měl na 
klacku bílý prapor. Tím 
zarazili kolonu německých 
vojáků. Sebrali jim zbraně 

a nechali je dál jet směrem na 
Novou Paku. Jenže další kolona 
Němců teprve přijížděla a v za-
táčce nad Cikánským lesem na 
nás začali střílet z kulometu. 
Ještě dnes slyším kulky, které 
nad námi létaly. Museli jsme 
ustoupit a 5. května bylo již 
Pražské povstání. 
V Nové Pace byl velitelem 
osvobození generál Otakar 
Číla, akademický malíř, s nímž 
jsem strávil nezapomenutelná 
léta v myslivosti až do konce 
roku 1946, než jsem v lednu 
převzal národní správu elek-
trotechnického závodu v Dubí, 
kde dodnes žiji. 
V roce 1945-6 za mnou přišlo 
mnoho lidí, mezi nimi i pan 
Koblížek, abych jim písemně 
potvrdil, že od roku 1944 byli 
členy naší odbojové skupiny. 
To jsem neudělal, nemohl 
jsem, to bych zradil heslo mého 
mrtvého bratra a naší skupiny 
– „KAMARÁD – SMRT”. 
Někteří na mě přestali mluvit. 
Umřeli už dávno a já žiji se ctí 
v duši, že jsem nezradil.
 J. Makovička
Poznámka redakce: Dalším 
zraněným ve Vidochově byl 
Antonín Petr strojník z pivo-
varu, který byl střelen do plic 
a na toto zranění v roce 1947 
zemřel.
Autor článku byl známým mo-
tocyklovým silničním závodní-
kem a nositelem titulu „Mistr 
sportu”. 
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8. 5. VÝLETNÍ AREÁL PĚNČÍN
Návštěva kozí farmy, brusírny skleněných perlí a korálkové dílny.        
Cena: děti 70 Kč, dospělí 120 Kč
Odjezd v 9.30 od DDM. Přihlášky do 5. 5. na tel. 493 721 184 
nebo email ivana.ddm@seznam.cz

11. 5. Keramika pro příchozí
19.00 - 22.00. Cena: 250 Kč

23. 5. Výlet za zvířátky na Český statek v Hořátvi
Odjezd v 9.00 od DDM. Děti do 6 let s doprovodem.
Prohlídka zvířat na statku s odborným výkladem o jejich způsobu 
života, druhových zvláštnostech a potřebách, svezení na koni (na 
poníkovi) za odborného dozoru.
Děti mohou s sebou přivést suchý chléb či rohlíky, jablka, mrkev, 
piškoty a samy zvířata nakrmit. Cena: 200 Kč za osobu.
Přihlášky do 21.5. na tel. 739 452 739 
nebo email janakav@seznam.cz

25. 5. Keramika pro příchozí
19.00 - 22.00.        Cena: 250 Kč

30. 5. Pochod pohádkovým lesem
Start od DDM ve 14.00-15.30. Trasa dlouhá 3 - 4 
km (celou trasu je možné absolvovat i s kočár-
kem). Na závěr si u DDM můžete opéct buřty.
Startovné: děti zdarma, dospělí 20,-Kč

31. 5. - 4. 6. Madagaskar
Výstava výtvarných prací mezikontinentální 
soutěže na téma ZVÍŘATA A PŘÍRODA NA 
MADAGASKARU a HRAČKY. V rámci vý-
stavy budou probíhat přednášky Martiny Petrů 
o projektu HO AVY. (www.hoavy.org/cz)

Podrobnější informace na letáčcích a na 
www.ddmstonozka.cz. Kontakt: DDM Stonožka, 
U Teplárny 1258 Nová Paka, tel. 493 721 184, 
info@ddmstonozka.cz                   I. Nováková
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Jako již tradičně v půli března 
pořádá rakouská sekce IPMS 
(mezinárodní společnost 
plastikových modelářů) svoji 
soutěž v pastikovém modelář-
ství s názvem „GO MODEL-
LING”. Tentokrát se akce 
konala 13.-14. března 2010 
v prostorách muzea HGM (He-
eresgeschichtliches Museum) 
be Vídni a pro samotné pořa-
datele to byla velmi významná 
událost vzhledem ke 40. výročí 
založení rakouské sekce plasti-
kového modelářství. V tom du-
chu byl také připraven bohatý 
program … 
Jelikož se jednalo o  historické 
jubileum a oslavu plastikové-
ho modelářství v Rakousku, 
rozhodl se tým novopackých 
modelářů – KPM Nová Paka se 
také akce zůčastnit. Po nároč-
ných přípravných pracích nejen 
s modely dorazila do rakouské 
metropole početná část členů 
novopackého klubu v násle-
dujím složení: Ing. Milan 
Věchet, Ing. Zbyněk Škopán, 
Petr Navrátil, Bc. Mirek Odlo-
žilík, Ondřej Odložilík, Ing. Jiří 
Hodan, MUDr. Petr Hromada, 
Ing. Tomáš Bergmann, Petr 
Bergmann a Radim Karel. 
KPM Nová Paka zahrnulo do 
svého vystoupení nejen účást 
svými mistrovsky propra-
covanými modely do hlavní 
soutěže, ale také rozsáhlou 
klubovou prezentací, která čí-
tala rekordní kolekci 53 modelů 
ponorek Ing. Zbyňka Škopána 
a dále přibližně 40 modelů 
vojenských i civilních letadel, 
vrtulníků, větroňů, motocyklů 
či dokonce části letadla v růz-
ném měřítku od ostaních členů 
klubu. I tentokrát byla naše pre-
zentace směřována na historii 
československého a českého 
letectva. Velkým lákadlem 
pro všechny kolemjdoucí se 
bezpochyby stal gigantický 
model v měřítku 1:18 nadzvu-
kového dvoumístného leteunu 
Grumman F-14 Tomcat pou-
žívaného americkým námoř-
nictvem v letech 1974-2006, 
který zde prezentoval Ing. Jiří 
Hodan, který je rovněž maji-
telem firmy HpH na výrobů 
modelů a větroňů se sídlem 
v Kutné Hoře. A právě tento 
model vzešel z jejich firmy. Z 
dalších skvostných modelů ex-
pozice můžeme jmenovat např. 
P-47, Mitsubishi A6M Zero, 

Avia CS-199 – vše v měřítku 
1:18 a dále v menším měřítku 
1:32 model Aero L-29 Delfín 
jak v československém, tak 
dokonce i v úrackém markin-
gu, Avia-B-534 a další. Naše 
prezentace byla rovněž doplně-

na obrazy s leteckou tématikou 
Radima Karla, propagačními 
materiály o Nové Pace či České 
republice jako celku a hlavně 
také naším pozváním na místní 
již XI. ročník soutěže s názvem 
Novopacký šutrák, která pro-
běhne 15. 
května 2010 
v Centru Mi-
litký v Nové 
Pace. 
Věnujme se 
nyní hlavní 
soutěži, která 
zahrnovala 
celkem 42 
různých kate-
gorií, z toho 
2 pro mládež 
a 5 jich bylo 
pro papírové 
modely. I my 
jsme měli 
z  přibližně 
přihlášených 
380 modelů 
od modelářů 
ze 13 zemí 
své horké 
kandidáty. 
Nakonec jsme se radovali 
z celkově 9 prvních míst a náš 
klub udělil jednu cenu za nej-
lepší model v soutěži. Vítězové 
v jednotlivých kategoriích ob-
drželi od pořadatelů hodnotné 
medaile a stavebnice modelů. 
Slavnostního vyhlášení vý-
sledků se zúčastnila početná 
část z řad široké veřejnosti, 
kteří svým potleskem odměni-

li ty nejúspěšnější. My se také 
připojili a všem oceněných 
vřele gratulujeme. 
Pro více informací navštivte 
prosím naše webové stránky: 
www.kpmnp.wz.cz/
Úkolem naší účasti na této 

soutěži nebylo pouze vysta-
vovat, soutěžit a prezentovat 
náš klub, ale také setkat se 
s dalšími přáteli plastikového 
modelářství a jinými kluby, 
abychom představili náš návrh 
o pořádání jakéhosi Evrop-

ského poháru v plastikovém 
modelářství s tím, že by se 
taková akce uskutečnila kaž-
dým rokem v jiné zemi. Pro 
modeláře z celého světa se 
každým rokem pořádá v an-
glickém Telfordu mistrovství 
světa s bohatou účastí, ale to 
má své určité specifické pod-
mínky a z hlediska dostupnosti 
pro modeláře ze vzdálenějších 

40. výročí IPMS v Rakousku také za přítomnosti novopackých modelářů 
zemí se jejich účast jeví nere-
álně. Proto je zde náš návrh na 
zatraktivnění soutěže v pořáda-
jící zemi a tím také dostupnější 
možnosti účasti pro modeláže, 
kterým se jeví Anglie nedo-
stupná. Celá záležitost byla 
prodiskutována také na této 
soutěži v Rakousku za pří-
tomnosti předsedů z rakouské, 
české, polské a belgické sekce 
IPMS. Nyní již jen tomuto ná-
vrhu držme palce, věříme, že se 
dočká úspěšné realizace v roce 
2012 v nějaké z pořadatelských 
zemí.
Na závěr bychom zhodnotili 
celou rakouskou akci velmi 
příznivě z hlediska organizač-
ní a účasti široké veřejnosti 
v počtu asi 6500 návštěvníků. 
Nám se podařilo získat další 
cenné trofeje do našich sbí-
rek a prezentaci našeho klubu 
můžeme označit přívlastkem 
„velmi přitažlivá” díky mode-
lu stíhacího letounu F-14. Ti, 
kteří procházeli kolem a měli 
fotoaparát, vůbec neváhali, aby 
si udělali snímek. 
Již XI. Ročník Novopackého 
šutráku – výstava a soutěž 

v plastikovém modelářství se 
koná 15. května 2010 v Cen-
trum Militký v Nové Pace. 
Všichni jste srdečně zváni. 

Za KPM Nová Paka 
Radim Karel
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Po přečtení tohoto nadpisu vás 
možná zamrazí a budete čekat 
v dalších řádcích popis hrůzy-
plných událostí v Nové Pace, 
ale opak je pravdou. Takto se 
totiž jmenuje divadelní projekt 
ochotnického spolku Floriánek, 
který bude uveden 7. května 
v MKS.
Divadelní spolek Floriánek 
je dramatickou sekcí Sboru 
dobrovolných hasičů Čistá u 
Horek. Navazuje na dlouhou 
tradici ochotnického divadla 
v této obci a aktivně působí 
od roku 2007. Prvním projek-
tem byla pohádka „Kouzelné 
buchty”, v současnosti však 
uvádí pohádkový komediální 

příběh „Peklo na zemi”. Ten 
měl svoji premiéru v červnu 
loňského roku a vidělo jej už 
několik set diváků.
Můžete mávnout rukou – další 
vesničtí rádoby umělci, ale 
pozor. Čistečtí ochotníci si na 
nic nehrají, jdou zvláštní cestou 
autorských her. Zatím realizo-
vané dva projekty jsou z pera 
čistecké učitelky Markéty Ve-
selé, režiséra souboru Romana 
Hampla a šéfa realizace Vaška 
Jiřičky. Jde o neotřelou kom-
binaci pohádkových příběhů 
proložených veselými průpo-
vídkami, vtipy a v neposlední 
řadě vlastní hudbou a zpívá-
ním. A navíc, jde opravdu o 
velký projekt. Na představení 
se podílí kolem pětačtyřiceti 
lidí, z toho je 35 herců. To 
znamená, že výpravu tvoří au-
tobus lidí a nákladní auto plné 
kostýmů, kulis a rekvizit.
A teď lehce k vlastnímu, téměř 
dvouhodinovému představení. 
Je členěno do několika dějství, 
ale návštěvník nemá ani chvil-

ku oddechu, protože příběhem 
provází šašek, který v době 
výměny kulis buď na forbí-
ně nebo přímo mezi diváky 
vstupuje do děje svou vlastí 
etudou s Meluzínou. Do toho 
tu tančí víly, chodí čerti nebo 
jezdí mladý čaroděj na kolo-
běžce…. Vlastní děj popisuje 
hledání štěstí a lásky tří bratrů, 
čertů, kteří odchází z pekla 
na zemi. Na svém putování 
se setkávají s různými lidmi 
i pohádkovými bytostmi, až 
nakonec dojdou všichni k své-
mu štěstí. To už si divák utírá 
slzy smíchu, protože texty či 
předváděné kreace nenechají 
nikoho v klidu.

Příběh je to opravdu velmi za-
jímavý, nenudí se u něho ani 
děti ani dospělí. Pokud vás ten-
to článek zaujal, neseďte doma 
a přijďte se na Peklo na zemi 
sami podívat v pátek 7. května 
navečer do MKS. Třeba právě 
vy budete tisícím návštěvní-
kem, který představení uvidí 
(je očekáván právě v novo-
packém MKS) a pro kterého 

Peklo na zemi v Nové Pace
jsou připraveny nějaké dárky, 
například kombinace DVD 
projektu a CD s písničkami 
z divadla. Ale ani ostatní ne-
musí zoufat, a pokud se bude 

o. s. Fontána vás zve na 

přednášku s besedou na téma

Práva dětí a práva rodičů
aneb: kde leží odpovědnost?

přednáší Daniela a Jiří Coufalovi
dlouholetí pracovníci ve školství

neděle 16. května 2010 od 16 hodin v Jednotě bratrské
Kollárova 456, Nová Paka

Bohumír Včelák

příběh a písničky líbit, lze si 
po představení nosiče s diva-
delním představením, písněmi 
nebo oba dohromady, na místě 
koupit.                  L. Jiřička

Pomoc v nouzi
Děkuji milé paní Jiřince Kotykové z Vrchoviny, která mě po 
mém úrazu na Velký pátek dopoledne zvedla z chodníku pod 
křižovatkou ke hřbitovu. A také milé paní s kočárkem se třemi 
dětmi i všem těm neznámým řidičům, kteří zastavovali svá auta 

a chtěli pomoci. Paní Kotyko-
vá mě dovezla domů. Všem 
upřímně DĚKUJI. 
Pokoj, mír a sluníčko na duši i 
na těle nejen dodatečně k svát-
kům Vzkříšení, ale i do všech 
příštích dnů přeji všem lidem 
dobrého srdce. Poděkování 
též patří chirurgii polikliniky 
Nová Paka a hlavně dr. To-
máši Roučkovi a sestřičce za 
rychlou pomoc a za milý a 
usměvavý přístup k nám, star-
ším pacientům. Díky také za 
pomoc a ochotu spolubydlícím 
třetího vchodu 1318. 

E. Ulrichová 
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Upozornění: Dle zákona ČNR č. 241 každý účastník veřejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k ceně vstupenky příplatek 1,- Kč. Informace o programu 
kina 17 – 20.15 na tel. 493 722 892, 8 – 15.30 na tel. 493 721 928 nebo na HYPERLINK „http://www.kultura-novapaka.cz/„, www.kultura-novapaka.cz,HYPERLINK „http://
www.munovapaka.cz/„ HYPERLINK „mailto:kino@kultura-novapaka.cz„, kino@kultura-novapaka.cz, HYPERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ , info@kultura-novapaka.czHY-
PERLINK „http://www.munovapaka.cz/„ 

Předprodej a prodej vstupenek:
Pokladna otevřena půl hodiny před začátky představení.

Změna programu vyhrazena.

1. sobota v 17.30 a ve 20 hodin

Sherlock Holmes
Nové dynamické zpracování nejznámějšího díla Sira Arthura 
Codana Doyla. Akční a dobrodružný film natočil známý režisér 
Guy Ritchie. Robert Downey jr. ztvárnil legendárního detektiva 
a Jude Law září v roli Holmesova věrného kolegy Watsona.
Krimi-drama USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 59 Kč 
-  128 min.

5. středa pouze ve 20 hodin

Milý Johne
Silný romantický příběh lásky, která musí neustále překonávat 
odloučení a nepřekonatelné dálky. V hlavních rolích Channing 
Tatum a Amanda Seyfried. Romantický film USA – nepřístupný 
do 12 let – vstupné 69 Kč – 105 min.

6. čtvrtek pouze v 17.30 hodin

Chůva v akci
Akční komedie, ve které agent CIA zjistí, že být špionem je vlastně 
jen legrace v porovnání s úkolem pohlídat tři děti. V hlavní roli 
Jackie Chan. Komedie USA v českém znění – přístupný – vstupné 
69 Kč – 92 min.

8. sobota v 17.30 a ve 20 hodin

Ženy v pokušení
Nová vášnivá komedie režiséra Jiřího Vejdělka. Hrají: Eliška 
Balzerová, Lenka Vlasáková, Veronika Kubařová, Vojtěch Dyk, 
Jiří Macháček, Roman Zach. Česká filmová komedie – přístupný 
– vstupné 69 Kč – 118 min.

12. středa pouze v 17.30 hodin

Planeta 51
Zelení obyvatelé žijí spokojeným životem v útulných domcích 
na předměstí… poklidnou idylku ruší jen strach z mimozemské 
invaze. Animovaná komedie V.B., Španělsko v českém znění 
– přístupný – vstupné 64 Kč – 97min.

13. čtvrtek pouze ve 20 hodin

Muži, co zírají na kozy 
Nejbizarnější komedie roku. Hrají: George Clooney, Ewan Mc-
Gregor, Jeff Bridges, Kevin Spacey. Komedie USA – nepřístupný 
do 15 let – vstupné 64 Kč – 94 min.

14. pátek pouze v 19 hodin

Hluboký spánek                 Projekt 100
Filmový klub. Třebaže Hluboký spánek provází pověst nesro-
zumitelného filmu s nejasnou zápletkou, stále si zachovává své 
postavení mezi klasickými díly americké kinematografie.
Film USA (z r. 1946) – vstupné pro členy FK 59 Kč, pro ostatní 
s příplatkem – 114 min.

19. středa pouze ve 20 hodin

Pevné pouto
Příběh o životě a o tom, co následovalo po něm. Filmové drama 

USA – nepřístupný do 12 let – vstupné 64 Kč – 135 min.

21. pátek pouze ve 20 hodin

Svítání
Tvář lidskosti se navždy změnila…. Akční, horor, sci-fi, thriller 
USA – nepřístupný do 15 let – vstupné 69 Kč – 98 min.

22. sobota pouze ve 20 hodin

Na hraně temnoty
Propracovaný detektivní thriller s Melem Gibsonem kombinuje 
skvělý scénář s přímočarou akcí. Detektivní film USA – nepří-
stupný do 15 let – vstupné 69 Kč – 108 min.

26. středa pouze v 17.30 hodin

Jak vycvičit draka
Vynikající animovaný film od tvůrců Kung Fu Pandy a zeleného 
zlobáka Shreka. Jejich nejnovější dobrodružství se odehrává na 
drsném severu, který obývají ještě drsnější Vikingové a spolu s 
nimi i draci. Animovaná komedie USA v českém znění – přístupný 
– vstupné 69 Kč. 

26. středa pouze ve 20 hodin

Nezapomeň na mě
Romantický film se současným idolem všech dívek Robertem 
Pattisonem. V dalších rolích Emilie de Ravin a Pierce Brosnan.
Film USA – nepřístupný do 12 let - vstupné 69 Kč – 113 min.

29. sobota pouze ve 20 hodin

Babylon A. D.
Šéf ruské mafie, který má pod kontrolou celou východní Evropu, 
vydává velmi riskantní rozkaz eskortovat nebezpečnou ženu z 
Ruska do New Yorku. Zkušený žoldák musí mladou dívku a 
její sestru dopravit do cíle v tichosti a hlavně bezpečně. Hrají: 
Vin Diesel, Gerard Depardieu, Michelle Yeoh. Sci-fi thriller 
USA, Francie, V.B. – nepřístupný do 12 let – vstupné 64 Kč 
– 97 min.

Kino hraje dětem:
8. sobota v 15.30 hodin

Dětský bijásek
Pásmo: 

Do pohádky do pohádky: Cvrček a pavouk – A 
neříkej mi Vašíku – Velbloudí nápady – Jak mělo 
štěňátko chuť na med – Statečné kuřátko – Krtek 
zahradníkem.
Vstupné: 19 Kč.

Připravujeme:
Nine – Alenka v říši divů – Souboj titánů
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Vstupenky NA VÝŠE UVEDENÉ POŘADY LZE ZAKOUPIT JIŽ DNES V 
KANCELÁŘI MKS NEBO SI JE MŮŽETE REZERVOVAT NA TELEFONU 
493 721 928, 737 289 732
ZAMLUVENÉ VSTUPENKY VYZVEDNĚTE NEJPOZDĚJI TÝDEN PŘED 
PŘEDSTAVENÍM! (Zakoupené vstupenky jsou vratné nejpozději 3 pracovní 
dny před představením.) ZMĚNY V PROGRAMU VYHRAZENY

VÝSTAVA PRACÍ
Jaroslav Kugler - krajiny, Iveta Vá-
genknechtová - portréty, kresby, koláže, 
plastiky
úterý 4. 5. - 31. 5. 2010, malý sál, otevřeno: po - pá 8 - 16 hod., 
so - ne 14 - 17. Vernisáž výstavy se bude konat 4. 5. 2010 v 17 
hod. Úvodní slovo Jiří Vavřina, zahraje novopacký Evergreen 
Dixiland Band.

PEKLO NA ZEMI
Ochotnický spolek Floriánek Čistá u Horek. Pátek 7. 5. 2010 v 
19.30 hod., velký sál, vstupné: 80/60 Kč.
Pohádka pro celou rodinu ve vynikajícím provedení divadelníků 
z Čisté u Horek. Dopolední představení se uskuteční v 10 hod. 
pro školy - pro I. a II. st. ZŠ

BARON PRÁŠIL 
Zájezd na muzikál do divadla Hybernia Praha. Sobota 8. 5. 2010 
ve 14 hod., vyprodáno - odjezd z parkoviště pod náměstím v 
11 hod.

LYRA DA CAMERA
Jitka Navrátilová - cembalo, Johana Rosická - soprán, Kate-
řina Chudobová - flétna, Bledar Zajmi - violoncello
Úterý 11. 5. 2010 v 18 hod., Klášterní kostel Nanebevzetí 
Panny Marie, vstupné: 100/80 Kč
Zveme vás na koncert, který představí díla předních českých a 
německých skladatelů z období baroka a klasicismu. V pogramu 
budou například uvedeny skladby F. X. Richtera, F. Bendy, G. 
P. Telemana, J. S. Bacha, G. F. Händela.

DARÁČEK A JEHO HOSTÉ
ZUŠ Nová Paka. Středa 12. 5. 2010 v 17.30 hod., velký sál. Kon-
cert folklórních souborů – Daráček (ZUŠ Nová Paka),  Špalíček 
(ZUŠ Lomnice nad  Popelkou), Červánek (ZUŠ Hradec Králové 
Střezina),  Hořeňáček (Lázně Bělohrad)

DEN MATEK
Mateřská škola Husitská. Pátek 14. 5. 2010 v 15.30 hod., velký 
sál

Beseda s Janem Hrdinou - VĚCI VEŘEJNÉ
Pátek 14. 5. 2010 v 19 hod., malý sál, vstupné: zdarma.

FESTIVAL DECHOVÝCH HUDEB
Podkrkonošská dechovka, Dechový orchestr ZUŠ Kolín, Mažoret-
ky Srdíčko Kolín, Krkonošský Horal, Staropražští heligonkáři.
Celým festivalem vás bude provázet Pavlína Filipovská.
Sobota 15. 5. 2010 v 13 hod., Jírovy sady, vstupné: 120 Kč
Festival se bude konat za každého počasí. Párty stan v případě 

deště zajištěn. Těšit se můžete nejen na příjemnou hudbu, ale také 
na výborné novopacké pivo a dobrý gulášek a klobásky. 

VÝROČNÍ KONCERT HLASU
Úterý 25. 5. 2010 v 19.30 hod., velký sál, vstupné: 50 Kč
U příležitosti 10. výročí založení smíšeného pěveckého sboru 
HLAS. Sbor zazpívá pod vedením Magdy Martincové, Petry 
Cermanové - Lukavcové a Aleny Lelkové.

Z KRAJE DO KRAJE – UMĚLECKÝ SOUBOR ONDRÁŠ
Středa 26. 5. 2010 v 18.30 hod., velký sál
Vystoupení vojenského uměleckého souboru Ondráš – pod zášti-
tou  starosty města Nová Paka pana Mgr. Josefa Cogana.

TRABAND A JABLKOŇ
Pátek 28. 5. 2010 v 20 hod., Jírovy sady, vstupné: 130 Kč v 
předprodeji, 160 Kč na místě

Zveme všechny příznivce těchto dvou osobitých kapel, které 
každému koncertu dodají živoucí energii, lehkost a radost ze 
života. Nenechte si ujít skvělý zážitek.

V 65 LETECH JSEM STÁLE MLADÁ
aneb hudebně-taneční marathon
pondělí 31. 5. 2010 v 17 hod., velký sál
Účinkují: žáci hudebního a tanečního oboru ZUŠ Nová Paka, 
žáci hudebního oboru ZUŠ HK – Střezina - hudební skupiny 
Barbekju, Sweet Zone, Switchoff – Nová Paka - bývalí i současní 
žáci ZUŠ

Připravujeme:
Dvořákův festival – Aleš Bárta a Václav Postránecký, 
kostel sv. Mikuláše 11. 6. 2010
Slavnosti slunovratu, Masarykovo náměstí 19. 6. 2010
Hurá na prázdniny, Jírovy sady 26. 6. 2010
Herecký seminář Václava Martince a Petra Pochopa 
1. - 8. 7. 2010

R. Martincová
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MUZEUM A KLENOTNICE

Výstava Bibliofilie a grafika
V sobotu 15. května 2010 
se ve výstavních prostorách 
Suchardova domu uskuteční 
vernisáž výstavy Bibliofilie a 
grafika. Výstava je pořádána 
při příležitosti konání valné 
hromady Spolku českých bib-
liofilů, která se tento rok koná 
v Nové Pace.
Zprvu vysvětlení, co slovo 
bibliofilie vlastně znamená. 
Vzniklo z řeckých slov biblos 
– kniha a filia – láska, náklon-
nost. Může znamenat buď 
knihomilství – sběratelství 
vzácných, starých či krásných 
knih a nebo krásná kniha, která 
byla vydána se zvláštním zře-
telem k úpravě a která bývá 
často ilustrována originálními 
grafikami. Zpravidla je vy-
dávána v malém nákladu na 
kvalitním papíře a jednotlivé 
výtisky bývají někdy číslovány 
i podepsány autory. 
Sběratelství knih má velmi 
dlouhou historii, sahá až do 
starověku. V průběhu 19. 
století, díky rozšíření strojové 
výroby papíru, dochází k maso-
vému vydávání knih, což vede 
k úpadku knih. Proti tomu se 
snaží bojovat anglický spiso-
vatel John Ruskin a výtvarník 
William Morris, kteří založili 
hnutí Arts and Crafts. Pokou-
ší se o obnovu uměleckých 
řemesel a začínají vydávat 
krásné knihy. Vydavatelé se 
snaží zdokonalit výtvarné 
provedení knih. Začínají také 
vznikat edice bibliofilských 
knih – většinou básní a krát-
kých próz v malém nákladu a 
s originální grafickou výzdo-
bou. Tyto knihy byly určeny 
předně pro sběratele. 
V Čechách začali tyto knihy 
vydávat například František 
Topis, Jan Otto a řada malých 
specializovaných nakladate-
lů. S tím souvisel i zájem o 
typografii písma, uměleckou 
knižní vazbu a o drobnou 
grafiku. Z výtvarníků, kteří 
se na tomto podíleli, můžeme 
jmenovat např. V. Preissiga, 
V. H. Brunnera, A. Kašpara, 
Z. Braunerovou, J. Váchala, 
C. Boudu a mnoho dalších. 
V březnu 1908 byl v Praze za-
ložen Spolek českých bibliofi-
lů jako dobrovolná organizace 
sběratelů, příznivců a tvůrců 

krásných a vzácných knih a 
tisků se zvláštním zřetelem k 
umělecké grafice, výzdobě a 
vazbě knih, jakož i ke všem 
ostatním užitým uměním. 
Hlavní činnost Spolku je v 
současné době zaměřena na vy-
dávání bibliofilských tisků, a to 
jednak ve formě prémií, které 
členové každoročně dostávají 
v rámci členského příspěvku, 
a subskripčních bibliofilií vy-
dávaných v nízkém nákladu 
(150–200 výtisků). Prémie i 
subskripční tisky jsou prová-
zeny originální grafickou ilu-
strační výzdobou. Spolek čes-
kých bibliofilů spolupracoval 
v minulosti s nejpřednějšími 
domácími ilustrátory a nejinak 
je tomu i dnes. Pro stálý styk 
s členskou základnou vydává 
Spolek knihovědný a literární 
časopis Zprávy Spolku českých 
bibliofilů v Praze.

Pro všechny milovníky 
knih a jedinečné grafiky 

připravilo Městské muzeum 
a Město Nová Paka ve 

spolupráci s novopackou 
sekcí Spolku českých 

bibliofilů tuto výstavu, na 
kterou Vás srdečně zveme.

Výstava bude zahájena 
v Suchardově domě v so-
botu 15. května 2010 v 11 

hodin úvodním slovem prof. 
PhDr. Františka Dvořáka, 

Csc., čestného předsedy 
Spolku českých bibliofilů. 

Na klavír 
zahraje Pavel Krčmárik.

Vystaveny budou vybrané 
bibliofilie doplněné grafikou 
nejvýznamnějších českých 
grafiků (C. Bouda, J. Klápště, 
V. Komárek, J. Jíra, J. Ká-
brt, O. Janeček, L. Jiřincová 
a další).Výstava potrvá do 
13.6.2010.

P. Plecháčová, 
Městské muzeum Nová Paka

L. Šulcová, 
Spolek českých bibliofilů

Městské muzeum v Nové Pace vás zve na výstavu 

Fotografie z Novopacka, 
která bude zahájena v sobotu 15. 5. 2010 v 9.30 hod. 

v Suchardově domě v prostorách u betlému.
Autor fotografií Zdeněk Čejka /1910 - 1999/ 

se nám prezentuje reportážními snímky z politického, 
kulturního a sportovního dění v Nové Pace z období

třicátých až šedesátých let dvacátého století. 
Budou zde vystaveny snímky slavných rodáků, 

packých řemeslníků, události roku 1945, 
motoristické okruhy a další zajímavosti.
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PŘEDSTAVUJEME VÁM.. .

Na podzim letošního roku 
uplyne 10 let od založení smí-
šeného pěveckého sboru HLAS 
v Nové Pace. Iniciátory byli 
ředitelka tehdejší ZUŠ Mgr. 
Magda Martincová a RNDr. 
Jaroslav Bareš. Oslovili řadu 
svých známých, kteří se popr-
vé sešli v září v budově ZUŠ 
v počtu 18 lidí. Během 14 dnů 
se počet rozšířil na 35 zpěvá-
ků (maximální počet bylo 45). 
Začínali jsme skladbami kla-
sickými v latině a úpravami 
českých národních písní. Ně-
které z nich byly darem od pana 
Milana Uherka. Název sboru 
navazoval na sbor HLASOŇ, 
který v Nové Pace vznikl před 
150 lety jako jeden z prvních 
v Čechách (1859 – viz článek J. 
Bareše v časopisu Achát v říjnu 
2009). První vystoupení sboru 
proběhlo v areálu Anenských 
lázní v Lázních Bělohradě 10. 
4. 2001, od té doby se uskuteč-
nilo 66 představení na koncer-
tech, festivalech hudby nebo 
jako kulturní program vernisá-
ží. Kromě Nové Paky to bylo 

v různých městech blízkých i 
vzdálených (Pecka, Vrchlabí, 
Hradec Králové, Tábor, Praha). 
Při některých koncertech jsme 
vystupovali společně s jinými 
sbory. Jednou z největších akcí 
bylo společné seskupení pěti 
sborů spolu se symfonickým 
orchestrem Metro po vedením 
pana K. Jakubů. Nacvičili jsme 
Smetanovu Českou píseň, která 
byla předvedena v místech 
působení sborů (Lomnice n. 
P., Semily, Turnov, N. Paka). 

Smíšený pěvecký sbor HLAS
Mimořádné bylo též nacvičení 
velké mše Missa solemnis od 
F. X. Brixiho. Skladbu uvedla 
po 200 letech a nacvičila jako 
svou diplomovou práci Marie 
Čančíková-Frolíková, spo-
luúčinkovali profesionálové 
v sólových partech i hudeb-
ních nástrojích. Vystoupení, 
která se nahrávala na CD, pro-
běhla v Nové Pace, Vrchlabí a 
Českém muzeu hudby v Praze. 
Po odchodu Magdy Martincové 
z Nové Paky se vedení sboru 

ujala absolventka Pedagogické 
fakulty Univerzity J. E. Purky-
ně v Ústí n. L. Petra Lukavcová 
z Lomnice n. P. Po jejím od-
chodu na mateřskou dovolenou 
převzala vedení sboru Mgr. 
Alena Lelková, profesorka 
Gymnázia a SOŠPg v Nové 
Pace. Díky nim sbor dosud 
existuje. Došlo k rozšíření 
repertoáru o anglické písně 
a moderní sborovou tvorbu. 
Velkými pomocníky při ná-
cviku jsou další členové sboru 
Mgr. Jitka Krausová a Mgr. 
Martin Holan - sami sbormis-
tři dětských sborů. Po celých 
10 let byla milou konferenci-
érkou našich vystoupení Hana 
Fejfarová. Sbor se scházel ke 
zkouškám v různých místech, 
ZUŠ, MÚ, Gymnázium a 
v současné době v malém sále 
MKS. MKS je naším zřizova-
telem a také jeho zásluhou sbor 
existuje, MÚ naši činnost též 
velmi podporuje. Poděkování 
patří také všem členům sboru 
současným i bývalým.

J. Bareš. a E. Šinkmanová

Jan Šnýdr 90 let
Úctyhodných devadesáti let se dožívá 8. května 
čestný občan Nové Paky JUDr. Jan Šnýdr. 
V osmi číslech našeho 
měsíčníku jsme na 
přelomu roku 2006 
– 2007 líčili velice 
zajímavé osudy tohoto 
packého rodáka, který 
v našem městě vy-
chodil obecnou školu 
a reálku. Studium na 
právnické fakultě Kar-
lovy univerzity v Praze 
vzhledem k válečnému 
uzavření vysokých 
škol musel přerušit a 
při plném zaměstnání 
ve Státním plánovacím 
úřadu studium úspěšně 
dokončil s dosažením 
titulu doktora práv až 
po válce. V roce 1952, 
když mu hrozilo nebezpečí zatčení STB, emigroval a osud 
ho zavál do Spojených států, kde působil jako profesor na 
několika vysokých školách. 
V současné době žije v USA a občas v Německu. Dne 11. 
května 2001 byl JUDr. Jan Šnýdr poctěn Čestným občanstvím 
našeho města.

(M. Pour)

Zveme všechny zájemce o sborový zpěv do našich řad a 
zároveň vás zveme na náš výroční koncert dne 25. 5. 2010 
ve velkém sále MKS Nová Paka.
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ŠKOLY

Chcete příjemně strávit dopo-
ledne s angličtinou a dozvědět 
se něco zajímavého o Austrálii? 
Není nic lepšího, než pozvat si 
herce a komika Schelieho 
Nielsena, Australana trvale 
žijícího poblíž Prahy, který 
přijal pozvání a na naší škole 
uspořádal 30. 3. 2010 multime-
diální interaktivní představení 
„The Australian Show”. 
Žáci 7. – 9. ročníku mohli 
zábavnou formou sledovat 
historii Austrálie od původní 
civilizace až po současnost. 
Připomenout si typickou faunu 

The Australian Show na ZŠ Husitská 
v Nové Pace

a flóru, známé postavy historie, 
současné hudby a filmu i něco 
z australského slangu. Pan 
Nielsen alias Dr. Klutz doplnil 
představení o promítání foto-
grafií a krátké videoklipy, děti 
si vyzkoušely své schopnosti 
porozumět mluvenému slovu 
i textu, mohly prokázat svoji 
odvahu, šikovnost, schopnosti 
i znalosti o Austrálii. 
Čas strávený s Dr. Klutzem 
rychle utekl a všichni se bu-
deme těšit na další zajímavé 
představení.

 Mgr. S. Chocholáčová 

7. dubna 2010 rezonovaly 
prostory novopackého gymná-
zia písněmi, které si připravilo 
přes dvě stě zpěváků nejen 
z východočeského regionu, 
ale i z Polska.
Představili se zástupci 11 ma-
teřských škol, 15 základních a 
14 ZUŠ z Jičína, Broumova, 
Hořic, Chlumce nad Cidlinou, 
Jablonce nad Jizerou, Jaromě-
ře, Úpice, Trutnova, Jilemnice, 
Hradce Králové a dalších.
Je smutné, že nejméně zpěváč-
ků bylo právě z novopackých 
ZŠ, čemuž se mnozí přítomní 
podivovali. Vždyť sou-
těž byla původně kon-
cipovaná především 
pro děti z Novopacka.
Soutěže se může zú-
častnit každý, KDO 
RÁD ZPÍVÁ. Právě 
tímto mottem se in-
spirovala Mgr. Alena 
Matějovská, když před 
patnácti lety soutěž 
uváděla v život. 
V posledních letech 
toto umělecké klání 
významně finančně 
podporuje Krajský 
úřad Královéhradecké-
ho kraje i Město Nová 
Paka.
I proto může být každý zpě-
vák oceněn hodnotnými dárky 
i uměleckým diplomem Mgr. 
Šárky Horákové.
Ke zkrášlení prostor přispěla 
i citlivá a vkusná květinová 
výzdoba paní Hany Lízrové 
a Petry Machkové ze studia 
Květinka. Občerstvení všem 
přítomným již tradičně zajis-
tili studenti ze SŠGS v Nové 
Pace. 
Příjemným překvapením při 
zahájení soutěže bylo pěvec-
ké vystoupení porotců, kteří 
v rychlosti nastudovali čtyř-
hlasou úpravu písně Znám já 
jeden krásný zámek od Milana 
Uherka. Zasloužili si obdiv a 
ocenění bouřlivým potleskem. 
Přesvědčili, že jsou skutečně 
odbornou porotou.
Letošní ročník měl mimořádně 
vysokou uměleckou úroveň, 
rozhodování poroty bylo ob-
zvlášť nesnadné. Nejvýše oce-
nění se představili na Koncertu 

vítězů Novopackého slavíčka 
na Hradě Pecka dne 15.4.2010. 
Detailní výsledky s fotogalerií 
všech soutěžících naleznete na 
www.gymnp.cz/slavicek.
Soutěž, která si vydobyla 
významné postavení nejen 
atmosférou, ke které přispívají 
jak renomovaní porotci, tak i 
nadšení a obětaví organizátoři, 
dopadla opět na výbornou. 
Právem jí patří atribut – je-
dinečná. Vždyť Novopacký 
slavíček je jedinečný!

PaedDr. B. Stopková

Novopacký slavíček je jedinečný…
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Ve dnech 18. - 21. 3. 2010 se 
šestice studentů novopacké-
ho gymnázia spolu s jedním 
členem pedagogického sboru 
(autorem tohoto článku) zú-
častnila výjimečné exkurze, 
jejímiž spolupořadateli byli 
Fakulta biomedicínckého in-
ženýrství ČVUT, Pedagogic-
ká fakulta Univerzity Hradec 
Králové, Dům UM Praha 10 
a Komise pro talenty Jednoty 
českých matematiků a fyziků. 
Hlavním cílem poznávacího 
zájezdu (který měl celkem 57 
účastníků) do Švýcarka, Fran-
cie a Německa byla Evropská 
organizace pro jaderný výzkum 
CERN (Conseil Européen pour 
la recherche nucléaire) se síd-
lem v Ženevě. CERN byl 
založen roku 1954 za účasti 
12 zemí. Dnes v něm pracuje 
kolem 13 000 lidí z 50 zemí ce-
lého světa. Česko se do tohoto 
projektu zapojilo (stejně jako 
Slovensko) v roce 1993. Právě 
v den příjezdu naší exkurze se 
v největším světovém urychlo-
vači částic LHC (má obvod 27 
km a nachází se z větší části na 
území Francie, z menší části ve 
Švýcarsku) zdařila srážka pro-
tonů se zatím rekordní energií 
– 3,5 teraelektronvoltů. Pro 
představu – takto urychlený 
proton má energii, která odpo-
vídá mávnutí křídel komára. 
To se sice nezdá mnoho, ale 
porovnáme-li si velikost ko-
mára a protonu, jde o energii 
nepředstavitelně velkou. Díky 
organizátorům exkurze a čes-
kým pracovníkům CERNu 
měla naše skupina skutečně 
nadstandardní možnost pro-
hlédnout si nejvýznamnější 
světové pracoviště jaderného 
výzkumu – konkrétně výpočet-
ní centrum, expozici o historii 
CERNu, lineární urychlovač 
částic, pracoviště pro testová-
ní magnetů pro urychlovače (to 
leží v části ústavu nacházející 
se na francouzském území), 
vstup do „jeskyně”, kterou se 
sestupuje do tunelu s obřím 
urychlovačem LHC a unikátní 
interaktivní expozici Mikro-
kosmos v recepci CERNu. Celá 
šestihodinová prohlídka ústavu 
představovala nezapomenutel-
ný a těžko přenosný zážitek, 
jaký ani ta sebenázornější vy-
učovací hodina fyziky nemůže 
nahradit. Vše umocňovaly 
nádherné scenérie okolí CER-

Nu – z jedné strany pohoří Jura 
(dosahující přibližně výšky 
Krkonoš), z druhé strany Alpy 
s masivem Mont Blancu.
A právě Alpy – konkrétně 
středisko Chamonix pod Mont 
Blancem – byly po krátkém za-
stavení v Ženevě (vodotrysk na 
břehu Ženevského jezera, jehož 
voda tryská do výše čtyřiceti-
patrové budovy, opravdu stojí 
za vidění!) a noclehu ve fran-
couzském Thononu dalším cí-
lem naší české výpravy. Výjezd 
lanovkou na vrchol Aigulle du 
Midi (3842 m) těsně pod Mont 
Blancem (který je se svými 
4807 m nejčastěji uváděn jako 
nejvyšší hora Evropy, což je 
vzhledem k nejasnosti vý-
chodní hranice Evropy někdy 
zpochybňováno) znamenal 
pro většinu účastníků výpravy 
včetně našeho novopackého 
týmu výškový rekord.
Následoval přesun do severo-
východní části Švýcarska, pře-
nocování v hostelu v městečku 
Romanshorn a přejezd trajek-
tem přes Bodamské jezero do 
německého Friedrichshafenu. 
Zde bylo naším cílem Zeppe-
linmuseum, vyhlášené roku 
1998 Muzeem Evropy. Jak 
už název napovídá, expozice 
je věnována dílu slavného 
konstruktéra vzducholodí Fer-
dinanda von Zeppelina (1838 
– 1917). Jde o největší muzeum 
vzducholodí na světě. Jeho ná-
vštěvníci si mohou prohlédnout 
mj. modely různých typů vzdu-
cholodí od LZ 1, kterou začal 
Zeppelin stavět roku 1899, až 
po současnou Zeppelin NT, 
která dnes slouží pro vyhlíd-
kové lety nad městem a oko-
lím. V muzeu je možné vidět i 
různé součásti Zeppelinových 
vzducholodí a lze nahlédnout 
i do rekonstruované kajuty 
obřího vzdušného plavidla. 
Po jedinečném technickém 
zážitku mohou návštěvníci re-
laxovat ve třetím patře muzea 
v expozici uměleckých děl. 
I samotné město Friedrichsha-
fen, které má 58 000 obyvatel a 
přejdete ho za necelou hodinu, 
stojí za zhlédnutí. Procházka 
kolem Bodamského jezera, 
zámek se dvěma nepřehlédnu-
telnými věžemi – dominantou 
města, moderní kulturní a 
kongresové centrum Zeppe-
linhaus, Zeppelinův památník, 
Zeppelinova kašna – to vše lze 

návštěvníkům Friedrichshafe-
nu vřele doporučit.
Tím naše třídenní cesta za po-
znáním pomalu končila. Násle-
doval už jen přibližně osmiho-
dinový přesun do Prahy a dále 
do Hradce Králové. Dojmy 
z tohoto jedinečného pozná-
vacího zájezdu však zůstanou 
dlouho. Za zdařilý průběh 
exkurze patří dík především 
jejím organizátorům – doc. 
RNDr. Zdeňku Kluiberovi, 

Novopačtí studenti navštívili (nejen) ženevský CERN
CSc., Ph.D. (který v letošním 
školním roce již dvakrát no-
vopacké gymnázium navštívil 
s vynikajícími fyzikálními 
přednáškami) a PaedDr. Vác-
lavu Skočdopole. K úspěchu 
výpravy pomohli svým vzor-
ným přístupem i její novopačtí 
členové. Kdoví – třeba byl 
v naší skupině nějaký budoucí 
pracovník CERNu….

   J. Křeček

Úspěšní žáci nástrojaři ISŠ Nová Paka
Ve dnech 14. 4. a 15. 4. 2010 se žáci ISŠ Nová Paka zúčastnili 
soutěže KOVO JUNIOR na sloučené škole, a to na Obchodní 
akademii, Hotelové škole a Střední odborné škole v Turnově. 
Jedná se o soutěž zručnosti v oboru nástrojař, v níž ISŠ Nová 
Paka zastupovali žáci 2. ročníku, jmenovitě Jan Štefan a Pavel 
Korbelář. Na soutěži se sešlo 12 dvoučlenných družstev ze všech 
koutů republiky, žáci, kteří reprezentovali své školy, byli vybráni 
jako nejlepší. První den soutěže probíhala praktická část v pro-
storách podniku Sklostroj Turnov. Žáci zde předvedli odbornou 
práci, opracování a sestavení dílů s požadovanou přesností dle 
výkresu. Druhý den následovala část teoretická, která se usku-
tečnila v učebnách hostitelské školy. Na soutěžící zde čekalo 60 
testových otázek, které byly připraveny na počítačích. Naši žáci 
se umístili na 1. místě v družstvech, přičemž Jan Štefan získal 
příčku nejvyšší i v jednotlivcích. Dík patří organizátorům soutěže 
za bezvadný průběh, a sponzorům za velmi pěkné ceny.  
Josef Macek, Integrovaná střední škola
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ŠKOLIČKA PRO 
PŘEDŠKOLÁKY 
na ZŠ Husitská

Ve středu 7. 4. 2010 se již 
tradičně uskutečnilo na naší 
škole setkání budoucích prv-
ňáčků. Sešlo se nás opravdu 
hodně. Pracovali jsme ve dvou 
třídách a ve společenské míst-
nosti. Pro děti bylo nachystáno 
dobrodružství plné her, říkadla, 
písničky, úkoly a překvapení. 
Celou Školičku doprovázela 
žabka Kuňka, přiběhla i myš-

ka a dokonce i pirát, který chtěl 
vzít děti na putování po moři. 
Během hry děti musely projít 
úkoly v oblasti hudebně-po-
hybové, grafomotorické, ma-
tematických představ a tělesné 
zdatnosti. Děti pracovaly s chu-
tí, radostí a zaujetím. Domů si 
za odměnu odnášely medaile 
s obrázkem žabičky.
Těšíme se na budoucí prvňáčky 
v září!
    

Mgr.M. Bezstarostová

Krejčí? Vzácní, 
ale úspěšní!
Dne 30. 3. 2010 proběhla pod 
patronací MŠMT ČR celostátní 
soutěž odborných dovedností 
oboru krejčí, kterou pořádala 
SOŠ a SOU Podbořany na 
svém odloučeném pracovišti 
v Žatci. V letošním roce probě-
hl už třetí ročník této soutěže, 
bohužel opět s menším počtem 
účastníků. Všech tří ročníků se 
zúčastnila i Střední škola gas-
tronomie a služeb Nová Paka 
a dá se říci, že vždy s úspě-
chem. Letošní ročník nebyl 
výjimkou.
Soutěžní družstvo ve složení 
Zuzana Šturmová a Ondřej 
Štěpánek, oba žáci druhého 
ročníku, pod vedením vrchní 
učitelky odborného výcviku 
Stanislavy Štrynclové se do-
kázalo prosadit i v náročné 
konkurenci osmi škol a v sou-
těži družstev se umístilo na 
pěkném 3. místě. Muselo tak 
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ZÁPIS DĚTÍ DO 2. MATEŘSKÉ ŠKOLY,
NOVÁ PAKA, Školní 1257

PRO ŠKOLNÍ ROK 2010/2011
Žádosti o přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání budou přijí-
mány v ředitelně 2. mateřské školy ve dnech

17. května – 19. května 2010
v době od 8 - 11 hod. a 13 - 16 hod.

Přineste s sebou rodný list dítěte  a potvrzení o tom, že se dítě 
podrobilo stanovenému pravidelnému očkování.
Podmínkou zápisu je dovršení 3 let věku dítěte ve školním 
roce 2010/2011.
NABÍZÍME:  
 4 třídy s běžným provozem
 2 třídy speciální - logopedická  
 -třída pro děti se speciálními potřebami
 pěvecký sboreček Berušky
 seznamování s cizím jazykem - angličtina
 přípravka pro předškoláky
 plavání v bazénu v Jičíně
 kina, divadla, výlety a akce s rodiči
 sportovní činnosti
 nespavý režim 
 věkově smíšené třídy
 prodloužený provoz od 6.15 hod. do 16.30 hod.

SRDEČNĚ ZVEME RODIČE A JEJICH DĚTI K PRO-
HLÍDCE MATEŘSKÉ ŠKOLY V TÝDNU OTEVŘE-
NÝCH DVEŘÍ, VE DNECH 12. dubna – 16. dubna 2010 
v době od 14 hod. do 16 hod.
   TĚŠÍME SE NA VÁS
  kolektiv zaměstnanců 2. mateřské školy

uspět nejen v testu odborných znalostí, ale ve čtyřhodinové ná-
ročné prověrce prokázat i výborné praktické znalosti a dovednosti. 
Získané třetí místo je určitě vynikajícím úspěchem.
Ještě výraznější úspěch však přinesla soutěž jednotlivců – Zuzana 
Šturmová zde získala výborné druhé místo (zdůrazňujeme, že na 
neoficiálním mistrovství republiky) a to je nesporně vynikající 
umístění. Dle vyjádření poroty se v praktické části dokonce nomi-
novala na první místo. Ani jediný zástupce mužů v celé soutěži, 
Ondra Štěpánek, se nenechal dívčí částí soutěže zahanbit a vedle 
výrazného přínosu v soutěži družstev se dokázal v jednotlivcích 
prosadit na pěkné osmé místo. Vedle tradičních diplomů a poháru 
si soutěžící odvezli i zajímavé věcné ceny. Ty určitě potěšily, ale 
ještě více potěšil poznatek, že v Nové Pace se učí dobré řemeslo, 
které se prosadí i v celostátní soutěži.
Krejčí jsou v dnešní době „vzácné zboží,” SŠGS Nová Paka je v 
poslední době jedinou školou Královéhradeckého kraje, kde se lze 
tomuto umění naučit. Ano, určitě umění, neboť obor si žádá tvůrčí 
cit, kreativitu a spoustu dalších věcí, které toto řemeslo právem 
na umění povyšují. A právě to se snaží určitě úspěšně na SŠGS 
Nová Paka dělat, což potvrzuje i další úspěch v Žatci. Potěšitelná 
je i skutečnost, že pro příští školní rok byl podán dostatečný počet 
přihlášek k tomu, aby byl tento obor opět otevřen.

P. Jaroš

Krejčí? Vzácní ...
(pokračování z předešlé strany)

Veni, vidi, vici...
Tak přesně takhle se mohli po návratu vyjádřit studenti 3. roč-
níku oboru Hotelnictví na SŠGS Nová Paka, kteří se 23. března 
zúčastnili v pivovaru Velké Březno IX. ročníku soutěže ,,Princ 
výčepní 2010” pořádané společností Heineken ČR.
Obsahem soutěže je procvičení praktických zkušeností a teore-
tických znalostí z oblasti pivovarnictví a ošetřování a čepování 
piva. Vedle teoretického testu musí každý soutěžící v časovém 
limitu 3 minut natočit 2 sklenice piva (0,3 l). Porota hodnotí míru, 
výšku pěny a celkový profesionální přístup soutěžícího. Soutěží 
se v kategorii družstev i jednotlivců.
Soutěžní družstvo SŠGS Nová Paka ve složení Kryštof Bekr, 
Ondřej Čeřovský a Jan Komárek se této soutěže účastnili popr-
vé. Ale hned v prvním vystoupení bohatě zúročili své znalosti 
a schopnosti získané v právě absolvovaném kurzu ošetřování a 
čepování piva, kterou již řadu let vede na škole zkušený pracovník 
Plzeňského Prazdroje pan Zdeněk Rais.
V konkurenci 6 družstev získali vynikající první místo a postoupili 
do celostátního finále, které proběhne v Královském pivovaru 
Krušovice 13. května 2010. Jan Komárek pak získal i skvělé první 
místo v kategorii jednotlivců a vedle věcné ceny si do Nové Paky 
přivezl i titul ,,Princ výčepní 2010”. Vedle nedávné olympijské 
vítězky tak SŠGS získala i svého současného prince!
Úspěch studentů jen potvrdil, že specializované kurzy nabízené 

jako součást profesní přípravy mají nesporný význam, rozvíjejí 
profesní znalosti a dovednosti a výrazně zvyšují šance absolventů 
k uplatnění se na trhu práce.
Vítězům pochopitelně upřímně blahopřejeme!        P. Jaroš
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100 LETÉ VÝROČÍ GYMNÁZIA

Vyšší státní reálka v Nové Pace 
sídlila po svém založení 27. 
září 1910 v budově staré školy 
na náměstí vedle kostela. Ta ale 
nebyla dostačující, a proto se 
novopacká obec 13. října 1910 
zavázala, že do tří let nechá 
vystavět novou, rozsáhlou bu-
dovu, odpovídající moderním 
požadavkům, s bytem pro ředi-
tele a školníka. Město dokázalo 
na stavbu školy získat od státu 
100 000 korun v deseti ročních 
splátkách od roku 1913. Po 
vypuknutí první světové války 
ale bylo splácení zastaveno. 
Projekt budovy byl zadán 
architektu Ladislavu Skřiván-
kovi, profesoru Umělecko-prů-
myslové školy v Praze a autoru 
vily Eduarda Šrota v Olomou-
ci, která je dnes chráněnou 
kulturní památkou. Stavba byla 
zadána jičínskému staviteli ing. 
Františku Holečkovi a zahájena 
18. srpna roku 1913. Začátek 
první světové války roku 
1914 a následná mobilizace 
ale způsobily výrazné zdržení 
všech prací a budova byla do-
končena až roku 1918. To také 
způsobilo značné překročení 
rozpočtu – celkové výdaje na 
stavbu činily 627 tisíc korun.
Vyučovat se v nové, ještě však 
nedokončené budově začalo ve 
školním roce 1915/1916. Škola 
byla vybavena světlými učeb-
nami, tělocvičnou, kreslírnou, 
rýsovnou, posluchárnou fy-
ziky a chemie, sborovnou a 
zdobenou aulou, která později 
sloužila jako bohoslužebná 
místnost církve českosloven-
ské. V suterénu a v podkroví 
pak bylo provizorně umís-
těno městské muzeum. Na 
venkovních prostorách školy 
bylo hřiště, prostor pro tenis, 
zahrada ředitele a plánovala se 
výstavba botanické zahrady.
Za druhé světové války budova 
školy trpěla především uvnitř. 
Zrušení jilemnické střední 
školy vedlo k tomu, že budova 
školy byla přeplněna, prostory 
byly navíc postupně zabavo-
vány školou německou. Od 1. 
února 1945 zde byla zřízena 
německá vojenská nemocnice, 
která zabrala vše kromě ředitel-
ského bytu. Jilemnické a novo-
packé sbírky byly vtěsnány do 

tří místností. Budova sloužila 
hlavně jako útočiště Němců 
prchajících ze Slezska. Po 
jejich odchodu škola poskytla 
prostor  pro sídlo válečných 
zajatců různých národností a 
do 1. září byla sídlem česko-
slovenské posádky. Za války 
byl interiér školy poškozen 
natolik, že vše muselo být 
vydesinfikováno a znovu vy-
malováno, sbírky se pak po-
stupně vracely na své místo. 
Přestože za války škola neu-
trpěla bombardováním, bylo 
třeba provést některé 
úpravy – opravit střechu, 
zesílit ústřední topení, do 
tříd zavést vodovod, po-
ložit parkety místo prken. 
Prostředky na realizaci 
se však našly až v šede-
sátých letech.  Vybudovala se 
nástavba zadního traktu školy 
v prostoru nad aulou, úpravami 
suterénu vznikla nejprve jídelna 
a v roce 1963 i kuchyň.  Kon-

cem šedesátých let byly vymě-
něny všechny dveře a položeny 
parkety ve všech místnostech. 
Odborné pracovny biologie, 
chemie a fyziky byly postupně 
vybavovány novým nábytkem 
a přístroji. Byla opravena část 
střechy a hromosvody, vydláž-
děn chodník a upraven příjezd 
ke kuchyni a příchod ke škole.
Ve druhé polovině sedmdesá-
tých let  byla zahájena dlouho 
potřebná výměna topných těles, 
rekonstrukce kotelny a výmě-
na kotlů. V roce 1985 proběhla 

rekonstrukce 
e l e k t ř i -
ny v celé 
b u d o v ě .
V roce 1983 
byla dokon-
čena stavba 

domova mládeže, díky které 
se začaly uvolňovat prostory 
auly. Ta sloužila do roku 1968 
jako tělocvična a mezi lety 
1980 a 1985 byla skladištěm 

HISTORIE BUDOVY

Základní umělecká škola Nová Paka
Daráček a jeho hosté – středa 12. 5. 2010, velký sál MKS Nová Paka, 17.30 hod.  
Koncert dětských folklórních souborů – Daráček (ZUŠ Nová Paka), Špalíček (ZUŠ Lomnice nad  
Popelkou), Červánek (ZUŠ Hradec Králové - Střezina), Hořeňáček (Lázně Bělohrad)
Kytarový podvečer – úterý 18. 5. 2010, Novopacké sklepy, 18.30 hod.
Účinkují: žáci kytarového oddělení ZUŠ Nová Paka a skupina Tři kytaři
Z kraje do kraje – středa 26. 5. 2010, velký sál MKS Nová Paka, 18.30 hod.
Vystoupení vojenského uměleckého souboru Ondráš - pod záštitou starosty města Nová Paka        
pana Mgr. Josefa Cogana.
V 65 letech jsem stále mladá aneb hudebně-taneční maraton
 – pondělí 31. 5. 2010, velký sál MKS Nová Paka, 17.00 hod. Účinkují: žáci hudebního a taneč-
ního oboru ZUŠ Nová Paka žáci hudebního oboru ZUŠ Hradec Králové - Střezina (hud. skupiny 
Barbekju, Sweet Zone), Switchoff – Nová Paka (bývalí i současní žáci ZUŠ)         řed. ZUŠ

veškerého nábytku domova 
mládeže i školy. Po vyklizení 
byla aula rekonstruována.
V devadesátých letech opravy 
budovy pokračovaly. Proběhla 
kompletní rekonstrukce vody a 
odpadů spojená s rekonstrukcí 
všech WC, plynofikace celé 
školy a kotelny. Z bývalých 
dílen byla ve sklepě vybudo-
vána malá tělocvična. Dále 
byla provedena oprava pís-
kovcového obložení a portálu 
školy. Po třiceti letech byla 
konečně omítnuta cihlová 
přístavba nad aulou. Koncem 
devadesátých let byla otevře-
na školní žákovská knihovna, 
která zároveň slouží i pro 
výuku dramatické výchovy.
Poslední velkou investicí byla 
výměna všech oken a topení, 
která proběhla v roce 2008.

Mgr. I. Koudelková
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Studenti Gymnázia a Střední odborné školy pedagogické 
v Nové Pace Vás srdečně zvou na výstavu

Nová Paka na hedvábí
(novopacké motivy pro Domov seniorů v Nové Pace)

Husův sbor v Nové Pace
30. 4. 2010 – 12. 5. 2010

Malby vznikly za podpory grantu Královéhradeckého kraje a 
budou sloužit k výzdobě společných prostor a pokojů seniorů 

v Domově pro seniory v Nové Pace. 
Po výstavě, kam Vás na prohlídku maleb zveme, bude cca 40 

studentských děl slavnostně předáno do Domu seniorů 
ve středu 19. 5. 2010 ve 13.30 hodin.

Výstava v Husově sboru bude otevřena vždy 
od středy do pátku od 8.00 - 12.00 hodin a dále po telefonické 

dohodě na tel. 493 722 801 nebo 736 719 467.
Těšíme se na Vaši návštěvu!   PaedDr. K. Krausová

Studenti ISŠ Nová Paka opět nejlepší
Ve dnech 24. a 25. března 2010 se jako každý rok zúčastnili 
studenti ISŠ oboru elektrikář silnoproud soutěže odborných 
dovedností. Tentokrát se regionální kolo soutěže konalo v Čes-
ké Třebové. Soutěže se zúčastnilo celkem osm dvoučlenných 
družstev z několika krajů. Tato soutěž je největší svého druhu 
v tomto oboru v celé republice, a proto byla zařazena do přehlídky 
„České ručičky“, kde jsou oceněni nejlepší studenti. Studenti jsou 
pozváni na slavnostní Galavečer do Brna, kde jim bude předána 
zlatá plaketa. V letošním roce opět mezi elektrikáři se zaměřením 
na silnoproud vyhrál s velkým náskokem student z Integrované 
střední školy v Nové Pace Michal Čeřovský. Na třetím místě se 
umístil rovněž student této školy Petr Blažek. V družstvech první 
místo s převahou získala také naše škola. O tom, že toto umístění 
není náhodné, svědčí i fakt, že úplně stejného umístění dosáhli 
v této soutěži novopačtí studenti i v loňském roce.
Velká gratulace a poděkování patří nejen oběma studentům Inte-
grované střední školy v Nové Pace za vzornou reprezentaci této 
školy, ale i všem pedagogickým pracovníkům, kteří studenty 
připravují.    Z. Bakovský
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Národní konference Enersol 
se konala 25. -26. března 2010 
v Otrokovicích ve Zlínském 
kraji pod záštitou místní Střed-
ní odborné školy Otrokovice, 
hejtmana Zlínského kraje a 
starostky Otrokovic.
Soutěžní přehlídky, která nese 
podtitul Jak žáci a studenti 
vnímají úspory energie, vyu-
žívaní alternativních energií 
a snižování emisí v dopravě 
se účastnilo rekordních deset 
družstev z deseti krajů České 
republiky. 75 škol a 485 žáků 
zpracovalo přes 250 projektů. 
Tým každého kraje byl sesta-
ven z nejlepších šesti účastníků 
z krajských přehlídek. Nejlepší 
dva pak prezentovali v Kultur-
ním domě Beseda v Otrokovi-
cích své práce před odbornou 
porotou. Mezi nejaktivnější 
porotce, kteří zasypávali fun-
dovanými dotazy prezentující 
studenty, patřili RNDr. Ján 
Polák z Ministerstva životní-
ho prostředí a Mgr. Radovan 
Šejvl – energetický poradce 
organizace EKIS.
Studenti prezentovali například 
tato témata: 
Získávání energie z odpa-
du, Malá vodní elektrárna, 
Bioplynová stanice, Rekon-
strukce rodinného domu za 
podpory programu Zelená 
úsporám, Monitoring a 
vizualizace fotovoltaické 
elektrárny, Úspory v do-
mácnosti, Stirlingův motor, 
Vodík – alternativní pohon 
pro automobily.
Královéhradecký a Pardubic-
ký kraj (soutěžící společně) 
zastupovali převážně nomino-
vaní studenti z ISŠ Kumburská 
Nová Paka. Petr Horký a Voj-
těch Zíval prezentovali svoje 
práce, Petr Vaníček z ISŠ Nová 
Paka, Kristýna Šmahelová a 
Nikola Pail z GJKT Hradec 
Králové zpracovávali odbor-
ný test. Vedoucím kapitánem 
družstva byl Ing. Josef Kopec-
ký, zástupce ředitele z SOŠ 
Hradební HK. Hodnocení ce-
lého týmu vyneslo náš kraj na 
pěkné 4. místo ve velice silné 
konkurenci. 
1. místo obsadil Jihočeský kraj, 
na 2. místě byl Liberecký a na 
3. místě skončili Středočeši.
V jednotlivcích se na 1. místě 
umístil Petr Bartoníček z Li-
bereckého kraje, na 2. místě 
Miloš Kos ze Středočeského 

kraje a na 3. místě Andrea 
Pejskalová z Prahy 
Do mezinárodního kola, které 
se bude konat ve dnech 6. - 7. 
5. 2010 v Brně, byl do týmu za 
ČR z našeho Královéhradecké-
ho kraje nominován Petr Horký 
z ISŠ Nová Paka. 
Petrovi jsme položili otázku: 
„Jaké poznatky a zkušenosti 
ti tato konference Ener-
sol přinesla a jaké máš plány 
se svojí prací do budoucna?” 
Odpověděl: „V soutěži Ener-
sol jsem získal zkušenosti 
s prezentováním své práce 

ISŠ Nová Paka na celostátním kole ENERSOL EVVO 2010 „Zelená úsporám”
před početným publikem. V 
budoucnu hodlám svoji práci 
rozšířit o stavbu malé solární 
elektrárny se Stirlingovým mo-
torem na dobíjení akumulátorů. 
Tuto práci považuji za přípravu 
ke zpracování praktické části 
maturitní zkoušky, kde bude 
mým úkolem sepsat práci o 
mém výrobku a následně ob-
hájit před komisí“.
Vítězným družstvům i jednot-
livcům srdečně blahopřejeme. 
Jsme rádi, že právě naši stu-
denti, podobně jako v minu-
lém ročníku, vynesli náš kraj 

v soutěži Enersol mezi přední 
místa v České republice a že se 
plně osvědčili v celorepubliko-
vé konkurenci. Závěrem zbývá 
jen si přát: „Více takových stu-
dentů do našich škol.” Tímto 
chceme také oslovit všechny 
šikovné chlapce a dívky, kteří 
mají zájem a chtějí se realizovat 
v takovýchto nebo podobných 
projektech, aby neváhali a na-
vštívili naši školu. Pomůžeme 
jim dát dobrý základ a odraz do 
života. Sledujte náš studentský 
web http://projekty.issnp.cz

L. Malý – www.issnp.cz 

Úspěchy studentek a studentů Gymnázia a SOŠPg v Nové Pace
V posledních měsících a dnech dosáhli studenti a studentky z Gymnázia a Střední odborné školy 
pedagogické v Nové Pace řady vynikajících úspěchů v olympiádách a dalších vědomostních, reci-
tačních a pěveckých soutěžích. Patří jim za to velký obdiv a poděkování. Výčet letošních úspěchů 
můžeme zahájit lednem, kdy proběhlo okresní kolo chemické olympiády, ve které nás velmi úspěšně 
reprezentovala 2. místem kvartánka P.Vágenknechtová a postoupila do krajského kola. 
V únoru proběhlo okresní kolo konverzační soutěže v německém jazyce. Ve své kategorii zvítězila 
T. Janatová z tercie. V další kategorii stojí za připomenutí výkon septimánek P. Buřilové (6. 
místo) a I. Tůmové (3. místo). O překvapení se týž měsíc postaral debatní tým gymnazistů - J. 
Kvasnička, F. Rudorfer, P. Sádek, Š. Typlt, J. Konigsmark, P. Buřilová, K. Valášková, L. 
Vašková, V. Žiga, J. Krause a N. Nýdrlová, který se v Liberci v soutěži Cestou do parlamentu 
probojoval do finále, v němž prohrál s týmem z OA Trutnov až sporným výrokem poroty. Kromě 
toho si J. Kvasnička odnesl titul Nejlepší debatér krajského kola. 
Hned první březnový den nás reprezentovaly studentky pedagogické školy v krajské recitační 
soutěži Wolkerův Prostějov a kromě čestných uznání E. Nagyové z 2. A a S. Plíhalové ze 1. A 
nás potěšil postup K. Jelínkové z 1. A do celostátního finále.
Další recitační soutěž, Dětskou scénu, jsme v okresním kole obeslali terciánkami K. Rešovou a A. 
Veisovou, kde si druhá jmenovaná vybojovala postup do kola krajského.
V okresním kole olympiády v českém jazyce naši školu v první kategorii zdařile reprezentovaly 
studentky z tercie a kvarty - M. Svobodová a M. Vašková, která skončila na 4. místě. Ve druhé 
kategorii si vedl nejlépe D. Hofman ze sexty, jenž obsadil 5. místo a stejně jako M. Vašková 
skončil těsně za postupem do krajského kola.
Neméně úspěšně se dařilo studentům v okresním kole zeměpisné olympiády, kde v kategorii zá-
kladních škol kromě 4. místa S. Tázlara bral 1. místo tercián J. Moravec (postup do kraje). Vše 
podtrhl sextán D. Hofman 5. místem v kategorii středních škol. 
Ani v okresním kole konverzační soutěže v anglickém jazyce naši studenti nijak nezaváhali, když 
v kategorii I. B skončili zástupci sekundy A. Stejskalová a P. Linhart na 3. místě, v kategorii II. 
B též kvartánka K. Alvaradová na 5. a A. Veisová z tercie na 6. místě. Kategorii III. ovládla I. 
Tůmová ze septimy a postoupila do krajského kola, v němž obsadila pěkné 5. místo. 
Ve školním kole fyzikální olympiády výborný V. Tázlar (79 z 80 bodů) důstojně pokračoval i v 
kole okresním a obsadil zde krásné 2. místo. Pěvecký sbor Amabile nás důstojně reprezentoval 
na tradičním Hudebním festivalu pěveckých sborů pedagogických škol v Litomyšli a pěvecký sbor 
gymnázia významně zazářil na Regionální přehlídce školních pěveckých sborů v Hradci Králové, 
kde v konkurenci základních uměleckých škol získal ocenění ve stříbrném pásmu. 
Vynikajících úspěchů jsme dosáhli v dubnu v dějepisné olympiádě. Po okresním kole, kde terciáni 
J. Moravec a D. Broul obsadili 2., resp. 3. místo, a vybojovali si tak postup do kraje, oba zazářili 
i v kole krajském. Zde J. Moravec zvítězil a postoupil do celostátního finále. D. Broul obsadil 3. 
místo (pravděpodobně postupové). Nedávno u nás proběhl již 15. ročník pěvecké soutěže Novo-
packý slavíček, kde úspěšně vystoupily studentky pedagogické školy, od nichž se kvalita a pře-
devším umístění v popředí tradičně očekávalo. Kromě řady dalších našich úspěšně vystupujících 
a oceněných potěšilo zejména gymnaziální pěvecké duo M. Včeláková a L. Nosková, jež ve své 
kategorii zvítězilo. V geografické soutěži Eurorebus se zástupci tercie J. Moravec, T. Janatová a 
V. Tázlar probojovali do krajského kola, v němž jako tým obsadili 2. místo, což spolu se 4. místem 
T. Janatové v jednotlivcích nakonec znamenalo postup do celostátního kola konajícího se počátkem 
června v Praze. Nutno dodat, že se jedná o jejich již třetí celostátní účast.
Minulý měsíc se J. Moravec i přes zdravotní indispozici účastnil hned dvou soutěží, a to v jednom 
dni - okresního kola biologické olympiády a  náročného krajského kola zeměpisné olympiády, kde 
skončil na pěkném 8. místě.     L. Kodym
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ZE SPORTU

Pětapadesát delegátů a čtyři 
hosté se sešli v P-centru Mi-
litký na valné hromadě no-
vopacké Tělocvičné jednoty 
Sokol. Mezi hosty nechyběl 
ani novopacký starosta Josef 
Cogan, předseda sportovního 
výboru města František Vi-
toch, ze župy zavítal tajemník 
Jiří Hnízdo. 
„Naše Tělocvičná jednota se 
svými 512 členy patří spolu s 
jičínskou Tělocvičnou jednotou 
mezi největší v Jičínské župě,” 
dozvěděli se přítomní z výroč-
ní zprávy starosty Sokola. „ V 
počtu sportovních oddílů, kde 
spolu s odborem všestrannosti 
patří pod naše křídla i sportov-
ní oddíly atletiky, basketbalu, 
florbalu a volejbalu, nemáme 
v župě konkurenci”. 
Přítomní se dále dozvěděli o 
investičních akcích na Letním 
stadionu, kde byla pořízena 
rampa pro cílovou kameru a 
elektronickou časomíru pro 
měření běhů. Rovněž loni na 
jaře byla instalována ochranná 
klec pro hod diskem a kladivem 
a zhotoven vnitřní obrubník 
první atletické dráhy. Bylo 
zde také provedeno vydláždě-
ní úseku pro diváky u plotu a 
zemní práce odvádějící dešťo-
vou vodu z lesa a louky, aby 
nezatékala na povrch atletické 
dráhy. Dlouhé strany atletické-
ho oválu jsou oploceny. 
V současné době je připravo-
vána výstavba atletické cílové 
kabiny a malé tribunky nad 
garáží a nátěr hlavní tribuny. 
V letošním roce zde atletický 
oddíl TJ Sokol jako jediný v 
Česku pořádá od 12. do 15. 

května Mezinárodní běžecký 
desetiboj od 60 m až po 10 
km, kterého se účastní značné 
množství zahraničních atletů. 
Zatím se jich přihlásilo třicet. 
Ze zpráv odboru všestrannosti 
a sportovních oddílů se delegáti 
dozvěděli o úspěšném cvičení 
rodičů s dětmi. Úspěšné byly 
troje dětské sokolské atletické 
závody na Letním stadionu, na 
kterých startovaly děti od těch 
nejmenších ročních špuntů až 
po osmileté. Na druhé straně již 
taková spokojenost nevládne se 
cvičením seniorů a rovněž se 
nepodařilo do sokolovny při-
vést nové mladé sokolky na 
cvičení pro štíhlou linii. 
Basketbalistky skončily v loň-
ské sezóně ve druhé nejvyšší 
ženské basketbalové soutěži 
na šestém místě. Basketbalisté 
jsou rovněž spokojeni s těmi 
nejmenšími adepty, kteří si 
vedou velmi dobře v přeborech 
oblasti východních Čech. Atleti 
se pochlubili úspěšnými doros-
tenci, kterým se v dlouhodobé 
soutěži spojených krajů Králo-
véhradeckého a Pardubického 
podařilo vyřadit z dalších bojů 
silné družstvo AC Pardubice, 
a postoupit tak do  semifinále 
mistrovství ČR, kde obsadili 
8. místo. Florbalisté si vedou 
úspěšně ve 3. lize, kde drží 
střed tabulky.
Ve volbách zvolili delegáti 
na další tříleté volební období 
opět starostou Miloslava Poura, 
který spolu s dalšími šesti zvo-
lenými bude tvořit sedmičlenný 
výbor.
Ve svých diskusních pří-
spěvcích starosta města Josef 

Cogan a předseda sportovního 
výboru František Vitoch po-
chválili činnost novopackých 
sokolů. „Mám rád sokolský 
duch, ve kterém jsou valné 
hromady packých sokolů ve-
deny, a rád je navštěvuji”, řekl 
packý starosta, který je rovněž 
členem novopacké Tělocvičné 
jednoty. 
František Vitoch pochválil 
finanční vyrovnanost sokolů 
a organizaci Valné hromady. 
Mimo jiného řekl, že málokte-
rý tělovýchovný či sportovní 
subjekt ve městě organizuje 
na takové úrovni hodnocení 

Spokojenost Sokolů s uplynulým rokem
předcházejícího období. Jiří 
Hnízdo vyjádřil spokojenost 
župy s činností novopacké 
Tělocvičné jednoty a zvláště  
plnění různých požadavků 
župy. 
V závěru upozornil starono-
vý starosta na rok 2012, kdy 
pačtí sokolové budou slavit 
150. výročí packé Tělocvičné 
jednoty, která byla založena 
2. června  1862 jako jedna ze 
sedmi prvých Tělocvičných 
jednot v Čechách. Proto je dů-
ležité se na tyto oslavy náležitě 
připravit.   

(M. Pour)

ing. Svatopluk Jansta

– Jarní řez ovocných a okrasných stromů a keřů
– Založení a ošetřování zeleně
– Zakládání zahradních jezírek

Tel./Fax/Zázn.:

   493 722 184, 603 769 447
Nová Paka

sadovnictvi@seznam.cz

SADOVNICTVÍSADOVNICTVÍ
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VE ŠTIKOVSKÉ ROKLI SE JEDE ZÁVOD

Letošní mezinárodní šampionát 
České republiky v autokrosu 
odstartuje závodem ve Štikov-
ské rokli 8.- 9. května. Organi-
zátoři z Autoklubu Nová Paka 
očekávají vzhledem k začátku 
sezóny velký počet závodníků 
ve všech vypsaných kategori-
ích. Program pro jezdce začíná 
už v pátek 7. května, kdy se ko-
nají od 17 hodin přejímky. Ty 
pokračují i v sobotu ráno. Od 9 
hodin pak navazují tréninkové 
jízdy kategorie Racer Buggy, 
které pojedou před polednem 
i rozjížďky. Od půl dvanácté 
odstartují do měřených trénin-
kových jízd i ostatní kategorie 
– D1, D3, D3A a Junior buggy. 
Ty pak pojedou od 16:30 své 
první závodní jízdy.
V neděli již od půl deváté za-
čnou druhé série rozjížděk, na 
něž navážou v 10:45 třetí jízdy. 
Ve 14 hodin se pak ve finálo-
vých jízdách představí divákům 
nejúspěšnější závodníci Racer 
Buggy ve finálových jízdách. 
Vrcholem MM ČR v autokro-
su budou finálové jízdy všech 
ostatních kategorií, které za-
čnou v 15:30 hodin.
Při příležitosti 40. ročníku auto-
krosu v Nové Pace si tentokrát 
připomeňme autokrosaře, kteří 
závodili nebo doposud startují 

v barvách místního autoklubu. 
František Kačírek ze Solnice, 
ale v barvách  Nové Paky 
udivoval svými výkony s vo-
zem Škoda nejen v závodech 
domácího šampionátu, ale 
také v závodech mistrovství 
Evropy, kde dokonce vyhrál 
se Škodovkou jeden ze závo-
dů a byl 7x!!! čtvrtý celkově 
v ME. Vloni se před Evropou 
vzpomínalo na náhle zesnulé-
ho Jiřího Bartoše, který několik 
sezón také závodil za Autoklub 
Nová Paka. Zdobí jej jeden ti-
tul Mistra Evropy a čtyři tituly 
Mistra ČR. V Evropě vyhrál 
devět závodů.
Zejména oblastních závodů 
se zúčastňoval Luboš Kužel, 
Zdeněk Podubský a Jan Du-
leba. Ten odjel asi pětadvacet 
závodů, postoupil i do Přeboru 
ČSR a ze své kariéry nejraději 
vzpomíná na vítězství v Hro-
nově, čtvrtou pozici z Hradce 
a na závody v Sobotce, Znojmě 
nebo Velkém Meziříčí. Do au-
tokrosových speciálů usedali 
také Jiří Medlík, Jiří Antoš, 
František Bedrník. Řadu kva-
litních umístění ve své kariéře 
vybojoval také Jiří Babák. 
Velice oblíbeným jezdcem 
byl také (sice Jičíňák), Václav 
Uher, který měl ve Štikovské 

rokli vždy velké množství 
fanoušků.
Ani v současnosti si Autoklub 
Nová Paka nemůže stěžovat na 
nedostatek reprezentantů. Tím 
nejúspěšnějším je dlouholetý 
závodník, dvojnásobný mistr 
Evropy a čtyřnásobný český 
šampión Václav Fejfar, vítěz 
patnácti závodů ME a více 
než padesáti v Mistrovství ČR 
a zóně střední Evropy. V po-
sledních dvou letech obsadil 
vždy bronzovou příčku v divizi 
1 s vozem Škoda Fabia. Kva-
litní výsledky jak doma, tak i 
v Evropě zajíždí Jiří Svoboda 

Nejúspěšnější autokrosař Autoklubu Nová Paka – Václav Fej-
far

a Ivana Kuželová. Do popředí 
výsledkových listin divize ple-
chových aut v M ČR patří Mar-
tin Svoboda ( letos ho nahradí 
jeho syn Petr). Ve stejné divizi 
startuje i jeho bratr Pavel a také 
Lubor Zívr, známý spíše pod 
přezdívkou Ještěr. Věřme, že 
všichni ze zmíněných se před-
staví domácímu publiku při 
avizovaných závodech M ČR. 
Přijďte povzbudit autokrosaře 
při jejich letošní premiéře!  

P. Vydra

ZUMBA
cvičení, při kterém se cítíte jako na párty 

Je to pohyb podobný aerobiku. Atmosféra nepřipomíná 
cvičení, ale spíš párty s rytmickou latinskoamerickou 
hudbou. Při zumbě zapomenete, že cvičíte, a pohyb si 
prostě užíváte. 
Nyní si můžete zumbu vyzkoušet i v Nové Pace. KSPV 
Vás zve na ZUMBA večer 17. května od 19.00 hod. do 
sportovní haly při ZŠ Komenského. Těší se na Vás Re-
náta Petráňková, akreditovaná instruktorka zumby. 
Více informací na www.kspv.cz.

J. Kalibánová

V Nové Pace budou hrát nejmladší 
basketbalisté o titul MČR
V prvních dvou květnových dnech pořádá basketbalový oddíl 
novopackého Sokola Národní finále nejmladšího minižactva 
smíšených družstev. Tohoto dvoudenního turnaje se zúčastní 
následujících nejlepších osm týmů z Česka – BSK České Bu-
dějovice, TJ Lokomotiva Cheb, BK Ústí n.L., SAM BŠM 
Brno, BK Příbor, BK Baník Most, BK Frýdek - Místek 
a Sokol Nová Paka.
Družstva budou rozlosována do dvou skupin, které budou hrát 
v sobotu 1. května v ZŠ v Komenského ulici a v nové hale 
ZŠ v Husitské ulici. Nejlepší dva týmy ze skupin se utkají v 
neděli 2. května o 1.- 4. místo v hale v Komenského ulici a 
třetí a čtvrté týmy ze skupin sehrají utkání o 5. - 8. místo v 
hale v Husitské ulici. 
Příznivci hry pod bezednými koši by neměli opomenout 
shlédnout tato utkání nejmladších basketbalových adeptů 
v České republice a samozřejmě povzbudit packé sokolíky, 
kteří budou hrát utkání ve skupině v hale v Komenského 
ulici. Je možné, že mezi plejádou nejlepších mladých bas-
ketbalistů z České republiky bude i pozdější reprezentant 
našeho národního týmu. 

Míla Pour
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Turisté z KČT Nová Paka oznamují,
že na dny 1. a 2. května 2010 připravili pro své členy, příznivce 
a občany 39. ročník Dálkového etapového pochodu /DEP/ 
- Cestami Cyrila Boudy
Start a cíl všech tras je ve Skautském domě.
Trasy vedou nejkrásnějšími místy našeho Podkrkonoší. 
Každá trasa má své kouzlo. 50, 35, 25, a 12 km – např. Stav, 
Kozinec, hrad Pecka nebo sedlo Veselka, Levínská Olešnice 
a Kumburk.
Zájemnci se mohou zúčastnit jednoho nebo i obou dnů, dle 
vlastního zájmu a nálady.
Druhý den jsou připravené trasy 32, 25 a 15 km.
První přes Hřídelec, L. Bělohrad a přes Horní Javoří do Nové 
Paky. Druhá se v Bělohradě obrací ku Pace a třetí – 15 km 
– vede přes Studénku do Hřídelce a zpět. 
Doufáme, že počasí bude příznivé, jarní a všichni účastníci 
si přijdou na své, osvěží se a udělají tím něco pro své zdraví. 
Těšíme se na hojnou účast! J. Pilař

4. SOKOLSKÝ TURNAJ 
DVOJIC V NOHEJBALE

ROZPIS SOKOLSKÉHO TURNAJE DVOJIC V NOHEJ-
BALE 2010
Pořadatel: Sdružení vyznavačů všech druhů míčů,
  míčků, uliček a koulí
Datum konání: sobota 8. 5. 2010
Místo konání: antukové kurty za Novopackou sokolovnou
Vedení soutěže: ředitel   Martin Vondráček
  vrchní rozhodčí Vojtěch Kazda
Přihlášky: do čtvrtka 3.5. 2010 17,00 hodin
  telefonicky na 777908033 nebo 724151783,
  e-mailem na mccgrady@seznam.cz 
  nebo voj.kaz@seznam.cz
  startovné 200 kč na dvojici 
Dříve přihlášená družstva mají přednost, takže neváhejte!!! Ka-
pacita je 12 družstev!
Losování: 15 minut před zahájením turnaje 
Předpis: hraje se podle pravidel nohejbalu.
Míče:  zajistí pořadatel
Startují:  hráči všech věkových kategorií
Disciplíny: nohejbalové dvojice
Nasazení: podle zvážení pořadatele,
  ale pravděpodobně bez nasazení. 
Systém soutěže: dvoustupňový: I. stupeň skupinový
  II. vyřazovací
Rozhodčí: z řad hráčů podle pokynů 
  vrchního rozhodčího 
Ceny:  první tři týmy obdrží poháry 
  (2 poháry pro jednu dvojici)
  cena pro nejlepšího nohejbalistu turnaje.
  ceny minimálně do 8 místa!!! 
Časový pořad: 8,00 - 8,30  - prezentace 
  8,30  - zahájení dvouhry 
  16,00  - předpokládané 
    vyhlášení výsledků 
Pořadatel si vyhrazuje právo časového posunu pořadu
Občerstvení: svijanské pivo 11 
  a vyhlášené pikantní klobásky na grilu
Různé:  po turnaji možnost osprchování v sokolovně

M. Vondráček    V. Kazda
ředitel turnaje   vrchní rozhodčí

Mladí pačtí sokolové si přivezli z Kolína 
zlato a stříbro 
Vynikajících úspěchů na přeborech České obce sokolské v přes-
polním běhu v Kolíně dosáhli žáci atletického oddílu novopackého 
Sokola Lukáš Joukal a Martin Antoš. 
Lukáš Joukal v čase 4:29 zvítězil mezi třiadvaceti běžci na 1350 m 
v kategorii mladších žáků před Jiřím Ingeduldem ze Sokola České 
Budějovice (4:36) a Markem Maervartem (4:44) ze Sokola Hradec 
Králové. Martin Antoš si přivezl stříbro, když mezi dvaadvaceti 
staršími žáky obsadil časem 8:32 druhé místo za vítězem Petrem 
Musilem (8:21) ze Sokola Opava a před Martinem Hlaváčkem 
(8:41), rovněž ze Sokola Ostrava.        Míla Pour

Jedinečná událost byla při-
dělena atletickému oddílu 
novopackého Sokola – Me-
zinárodní běžecký desetiboj. 
Tento závod složený z deseti 
běžeckých disciplin od 60 m 
do 10 km proběhne ve čtyřech 
dnech od 13. do 16. května 
na Letním stadionu v Nové 
Pace. Jde již o 27. ročník této 
ojedinělé běžecké soutěže a je 
to poprvé, kdy bude uspořádán 
v České republice. Tento dese-
tiboj byl dosud vždy pořádán 
jen v západní Evropě, např. 
v posledním roce v Německu, 
předtím ve Švýcarsku, v Ra-
kousku. Závodu se pravidelně 
účastní 50 až 150 závodníků 

z několika zemí Evropy. 
Na tuto mezinárodní, velice 
zajímavou atletickou soutěž, 
která se koná v Česku pouze v 
Nové Pace, je zatím přihlášena 
téměř sedmdesátka běžců z Ně-
mecka, Rakouska, Švýcarska, 
Francie, ale také i z naší re-
publiky. Jak sdělil novopacký 
místostarosta a jeden z hlavních 
pořadatelů a rovněž přihlášený 
závodník na start této ojedině-
lé akce Ruda Cogan, očekávají 
pořadatelé na základě minulých 
běžeckých desetibojů, které se 
zatím konaly vždy pouze v zá-
padní Evropě, účast ke stovce 
startujících. 
Prezentace závodníků bude ve 

středu 12. května od 12 do 18 
hod. a ve čtvrtek 13. května 
od 9 do 12.30 hod. v chatce 
na stadionu. Ve 12. 45 pro-
běhne slavnostní zahájení, ve 
kterém se představí soutěžící z 
jednotlivých států se svými vý-
pravami. Ve 13 hod. odstartuje 
první disciplina – běh na 60 m, 
následně ještě proběhne závod 
na 1500 m a 400 m. V pátek 
budou odstartovány tratě na 
100 m, 3000 m, 800 m. V so-
botním klání proběhne 200 m, 
5 000 m a 1 000 m. Poslední 
den v neděli poběží závodníci 
10 000 m. Vyhlášení výsledků 
jednotlivých disciplin bude 
provedeno, kromě poslední 

discipliny, následně po jejich 
ukončení. Výsledky poslední 
discipliny budou vyhlašovány 
následující ráno.
Ve středu 12. 5. uspořádají 
organizátoři pro účastníky a 
příchozí slavnostní večer v 
aule gymnázia s kulturním vy-
stoupením místních studentů. 
Slavnostní zakončení včetně 
nástupu a vyhlášení celkových 
výsledků, bude v neděli ve 13 
hod.
Další podrobnosti lze nalézt na: 
http://www.10kampf.cz
    
    
 M. Pour

Na Letním stadionu běžci z pěti států
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Odpoledne plné chodců 
Odpoledne plné chodců, tak lze nazvat chodecké závody, které 
pořádá atletický oddíl novopackého Sokola v úterý 4. května na 
Letním stadionu. Závodit se začne v 16 hod., od 14.30 do 15.30 
hod. je prezentace. Hlavními závody jsou Cena starosty města 
v chůzi mužů na 5 km a Cena tajemníka MÚ v chůzi žen na 5 
km. 
Závody jsou vypsány pro kategorie od těch nejmenších, ročník 
2009, kteří závodí na 100 m, až po veterány ročníku 1975 a starší. 
Všechny kategorie od starších žáků mají předepsanou vzdálenost 
5 km. Mladší kategorie, dle věku, půjdou od 100 m až po 1 km. 
Dorostenci, dorostenky, junioři a juniorky zde mají poslední 
možnost si splnit limity na olympiádu mládeže. 
Po slavnostním ceremoniálu v 17.05 hod. na závěr závodů bude 
připravena beseda s olympioničkou Zuzanou Schindlerovou.

M. Pour

Pouze v šesti vyrazily na Mora-
vu na dvě polední utkání sezó-
ny 2009 – 2010 novopacké so-
kolky. Ze zdravotních důvodů 
se omluvila Pavla Kalendová, 
z rodinných Petra Bezstarosti a 
ze studijních Pavlína i Tereza 
Jislovy. Naštěstí několikabodo-
vý náskok sokolek již nemohl 
ohrozit jejich devátou pozici a 
dva sestupující týmy - Liberec 
a Ostrava svůj ortel již měly 
spočítán několik kol před kon-
cem soutěže. 
Malý počet packých hráček 
využila rozehrávačka Stáňa 
Šimáková, která v obou utká-
ních velice překvapila a byla 
nejlepší hráčkou packého 
týmu. V Ostravě se k ní při-
dala i Martina Borůvková a 
drábky vystrčila i dorostenka 
Vršťalová. K uplynulé druhé 
nejvyšší basketbalové soutěži 
žen se ještě vrátíme v některým 
z příštích vydání.
Frisco Sika Brno B – Sokol 
Nová Paka 62:50 (10:12, 26:
24, 43:37)

Sokolky ve složení Borůvko-
vá, Podrazilová, Krauseová, 
Matoušová a Šimáková vstou-
pily do utkání velmi dobře. Po 
celou první čtvrtinu vedly a po 
vyrovnané druhé části hry byl 
stav, ještě necelou minutu před 
zazněním klaksonu ukončující 
první polovinu utkání, neroz-
hodný 24:24. Šest basketba-
listek na utkání je velice málo, 
zákonitě se projevila únava, 
což se projevilo i na konečném 
rozdílu deseti bodů ve prospěch 
domácích. 
Šimáková 18, 3x3, 1/1, 2, Bo-
růvková 10, 0/0,2, Krauseová 
8, 2/2, 2, Matoušová 6, 2/2, 2, 
Vršťalová 5, 2/1, 3, Podrazilová 
3, 3/1, 3.
Trestné hody: 14/8 (57,1%) : 
10/7 ( 70%), trojky: 4:3, fauly: 
8:14.
SBŠ Ostrava – Sokol Nová 
Paka 86:70 (24:20, 40:34, 
62:51)
Až do šesté minut byla hra vy-
rovnaná. Domácí sice nejprve 
utekly na 11:6, ale sokolky do-

kázaly dvěma trojkami Šimá-
kové a dalšími body Vršťalové, 
Borůvkové a Krauseové otočit 
skóre na 20:19. Bohužel závěr 
již patřil opět domácím. Na 
začátku druhé desetiminutovky 
domácí odskočili na 29:20 a od 
té doby až do konce utkání se 
jim sokolky dívaly na záda. V 
šesté minutě poslední čtvrtiny 
sice náskok Ostravanek, díky 
dvěma trojkám Borůvkové a 
košům Vršťalové, Šimákové 

a Krauseové, stáhly na šest 
bodů, ale domácí opět v závěru 
utkání odskočili na konečných 
šestnáct bodů rozdílu. 
Šimáková 22, 4x3, 4/4, 3, Bo-
růvková 21, 2x3, 1/1, 1, Vršťa-
lová 14, 2/0, 3, Krauseová 7, 
2/1, 2, Matoušová 3, 1x3, 5, 
Podrazilová 3, 2/1, 4.
Trestné hody: 22/17 ( 77,3%): 
11:7 ( 63,7%), trojky: 7:7, 
fauly: 19:18, 5 faulů: 1:1(34. 
Matoušová).     M. Pour

Dvě prohry sokolek na Moravě


